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فرصت امروز: اولین و مهمترین مسئله سال 2023 از نگاه »اکونومیست«، تداوم جنگ در اوکراین است؛ چراکه 
قیمت انرژی، میزان تورم، نرخ بهره، رشــد اقتصادی و ناامنی غذایی به سرنوشت جنگ روسیه و اوکراین وابسته 
اســت. در سال 2022، قاره سبز پس از ســال ها به میدان جنگ روسیه و اوکراین تبدیل شد و تبعات سیاسی و 
اقتصادی این جنگ به شکل بحران انرژی و تهدید امنیت غذایی، خود را نشان داد. پس از دو سالی که مهمترین 
عامل شکل دهنده به دنیا، همه گیری کووید-19 بود، به نظر می رسد مهمترین مسئله دنیا در حال حاضر، جنگ 

روسیه و اوکراین است. تمام جهان در ماه های پیش رو باید با پیامدهایی همراه باشند که تداوم این جنگ بر...

نماگرهای بورسی همچنان قرمزپوش ماندند

خروج سهامداران خرد از خودرویی ها
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از سال آینده به گفته بانک مرکزی

اعطای تسهیلات خرد مجازی می شود
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دنیــای پیــش رو از نگاه 
»اکونومیست«، همان دنیای 
2022 خواهــد بــود، با این 
تفاوت کــه پیش بینی پذیری 
تحولات جهانی دشــوارتر از 
گذشــته شده اســت. جهان 
را درگیر  بیشتر سال 2022 
انــرژی، جنگ  بالای  قیمت 
و تــورم بــود. این مســائل 
دســت کم در ســال 2023 
هــم چهــره دنیا را شــکل 
خواهــد داد؛ چهره ای که هر 
لحظــه غریب تــر و غیرقابل 
به  می شــود.  پیش بینی تــر 
»اکونومیســت«،  نوشــته 
عبارت  تحلیلگران،  از  برخی 
شاخصه  را  مستمر«  »بحران 
می دانند.   2022 سال  اصلی 
ایــن عبارت چنیــن تعریف 
می شــود: »دوره ای متمادی 
امنیت«.  و عدم  ناپایداری  از 
بــه خاک  روســیه  حملــه 
اوکراین به فرمان »ولادیمیر 
پوتین« باعث شــده است تا 
بزرگترین جنگ زمینی اروپا 
از سال 1945 شکل بگیرد و 
بالاترین خطر جنگ هسته ای 
کوبا  بحران موشکی  زمان  از 
به این ســو حس شــود. از 
ســوی دیگر، دولت روسیه با 
ســنگین ترین رژیم تحریمی 

جهان از دهه 1930 
2میلادی...
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فرصت امروز: نزدیک به یک ماه اســت که شــهروندان 
و بورس بــازان در انتظار تصمیم دولتمردان در مورد ادامه 
یا توقف عرضه خودرو در بورس کالا هســتند؛ ابهامی که 
دوباره ســقوط های هیجانی را به بورس برگردانده و بازار 
ســهام را سرتاسر قرمز کرده اســت. به نظر می رسد این 
روزها با افزایش ریسک های سیاسی و اقتصادی و در صدر 
آنها، توقف عرضه خودرو در بورس کالا، بلاتکلیفی در تالار 
شیشــه ای به اوج خود رسیده اســت، تا جایی که دعوای 
شــورای رقابت، وزارت صمت، شــرکت های خودروسازی 
و مســئولان ســازمان بورس درباره طرح عرضه خودروی 
بورسی، به زیان سنگین بازار سرمایه منجر شده است. ابتدا 
رئیس شورای رقابت در دومین روز بهمن ماه در نامه ای به 
سازمان بورس، کلیه محصولات ایران خودرو و ساپیا به جز 
هایما و تارا را انحصاری اعلام کرد و خواســتار پایان دادن 
به عرضه خودرو در بورس کالا شد. هرچند بعدها این نامه 
صرفا »نظر شخصی ریاست شورای رقابت« خوانده شد اما 
این نامه و تقابل شورای رقابت با سازمان بورس، تاثیر منفی 
شدید خود را بر بازار سهام گذاشت؛ تا جایی که در پاسخ 
به این نامه )در روز جمعه گذشته( »مجید عشقی«، رئیس 
ســازمان بورس از زیان 100 هزار میلیاردی توقف عرضه 
خودرو به سهامداران خبر داد و نوشت: »100 هزار میلیارد 

تومان به سهامداران ضرر زدید.«
حال در جدیدترین اتفاق، 118 فعال بورســی به رئیس 
جمهور نامه نوشتند و با اشــاره به تصمیم شورای رقابت 
بــرای لغو عرضه خودرو و افت 100 هزار میلیاردی ارزش 
بورس خواستار ادامه عرضه خودرو در بورس کالای ایران 
شــدند. فعالان بازار ســرمایه در این نامه با اشاره به نامه 

بدون هماهنگی و غیرمحرمانه دوم بهمن شــورای رقابت 
مبنی بر لغو عرضه خودرو در بورس کالا و همچنین خبر 
5 بهمن رئیس ســازمان بورس از اثر تصمیم خلق الساعه 
شــورای رقابت بر افت 100 هزار میلیــاردی ارزش بازار 
سرمایه و ضرر سهامداران، خواهان حمایت عملی »ابراهیم 

رئیسی« شدند.
متن نامه این 118 فعال بورسی به این شرح است: هدف 
از نگارش این نامه، حمایت همه جانبه از مســیر شفاف و 
ضد رانت عرضه خودرو در بورس کالا اســت؛ چراکه این 
اقدام باعث شده علاوه بر جان گرفتن صنعت خودرو و رشد 
تولید براساس آخرین آمارهای خودروسازان بزرگ به مرور 
استناد به قیمت های کاذب بازار غیررسمی خودرو کمرنگ 
شود و همه مردم برای دریافت قیمت های واقعی خودرو به 
تابلوی بورس نگاه کنند. قیمت هایی که در صورت حمایت 
دولت و افزایش حجــم عرضه خودروهای تولید داخل در 
بــورس کالا، ظرف مدت کوتاهــی آرام گرفته و مردم نیز 
پس از چند ســال پرالتهاب بازار خودرو، شرایط متعادل و 
خرید به صرفه خودرو را تجربه خواهند کرد. در شرایطی 
که صنعت اشــتغال زا و ارزشــمند خودرو با اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی و بر پایه اصول علم اقتصادی در مسیر 
اصلاح بازار قرار گرفته، نگذارید عده ای با ایجاد حاشــیه و 
جوسازی علیه شرکت های خودروسازی و بازار سرمایه، کام 

تولیدکننده، سهامداران و مردم را تلخ کنند.
آمار رســمی معاملات خودرو در بــورس کالا، حمایت 
همزمان این اقدام از تولیدکننده، سهامدار و مصرف کننده 
را نشــان می دهد. به طوری که نتیجه فــروش 48 هزار 
و 844 خــودرو در بــورس کالا تا هفتــه اول بهمن ماه، 

انتقال 16.5 هزار میلیارد تومان ســود از جیب دلالان به 
تولیدکننده، مردم و دولت بود. از ســوی دیگر، اســتمرار 
عرضه چند مدل خودرو بیانگر کاهش قیمت کشف شده 
این خودروهــا در عرضه های بعدی در بورس اســت که 
درست از همین زمان فشارها برای توقف عرضه خودرو در 

بورس کالا قوت گرفت.
التهاب بازار خودرو به دلیل اجرای سیاست های نادرست 
از دولت های قبــل تاکنون ادامه دارد و انواع روش ها برای 
سرکوب بازار به نیت کنترل قیمت ها آزموده شده و نتیجه ای 
در پی نداشــته است. از سپردن قیمت ها به شورای رقابت 
تا شورای سیاستگذاری اقتصادی دولت و قرعه کشی های 
عجیب همه اقداماتی بوده که سیاستگذار با هدف کنترل 
بازار به کار گرفته، اما این دست تلاش ها نه تنها به تعادل 
بازار کمکی نکرده بلکه براســاس اعــلام فعالان صنعت 
خودرو، رانت 250 هزار میلیارد تومانی ناشی از قیمتگذاری 
دستوری را نصیب ویژه خواران کرده است. همچنین طبق 
آمارهای رسمی، پدیده شوم قیمتگذاری دستوری، صنعت 
خودرو را با زیان 120 هزار میلیارد تومانی مواجه ساخته 
که این مشکلات باعث شد تا مسیر شفاف و قانونی به نام 
بورس کالا برای رهایی این صنعت از قیمتگذاری دستوری 
انتخاب شود. واکاوی جزییات معاملات بورس کالا از آغاز 
عرضه خودرو تاکنون )اردیبهشــت ماه تا هفته اول بهمن 
ماه( حکایت از احیای ســودآوری در صنعت خودروسازی 
و در مقابل حمایــت از مصرف کنندگان نهایی دارد که با 
ادامه این روند و البته رشــد عرضه خودروسازان در بورس 
کالا، این آمارها بهبود نیز خواهد یافت. امید می رود دولت 
ســیزدهم طبق برنامه های اعلامی برای مبارزه با رانت و 

فساد از فروش بدون واسطه خودرو زیر نورافکن های بازار 
سرمایه حمایت کند.

بررســی روند معاملات خودرو در بورس کالا از ابتدای 
عرضه یعنی 28 اردیبهشت ماه تا هفته اول بهمن ماه، روند 
سودآوری خودروســازان و مصرفکنندگان نهایی را نشان 
می دهد. طبق آمار در مجموع هشت شرکت خودروسازی 
موفق به فروش 48 هزار و 844 دستگاه خودرو در بورس 
کالا شــدند که با احتساب اختلاف قیمت کارخانه با بازار 
آزاد، حــدود 16.5 هزار میلیارد تومــان منافع حاصل از 
فروش خودرو در بورس کالا به خودروساز، خریداران نهایی 
و دولت رسید. از این میزان 9.37 هزار میلیارد تومان ناشی 
از اختلاف قیمت دســتوری کارخانه و قیمت کشف شده 
در بورس به خودروســازان، 7.1 هزار میلیارد تومان ناشی 
از اختلاف قیمت بازار غیررســمی و قیمت بورس به مردم 
به عنوان مصرف کنندگان نهایی و 840 میلیارد تومان به 
عنوان درآمد شناســایی شــده از طریق مالیات بر ارزش 

افزوده به دولت رسید.
اگر همین حجم محدود خــودرو در بورس کالا معامله 
نمی شــد، 16.5 هزار میلیارد تومان به دلیل ســاز و کار 
سراسر نادرست قرعه کشی و اجبار خودروسازان به فروش 
با قیمت های دســتوری بــه جیب عده ای واســطه روانه 
می شــد. به واســطه عرضه خودرو در بورس، 6.83 هزار 
میلیارد تومان سود نصیب ایران خودرو شد و سود حاصل 
از فروش محصولات در بورس کالا برای بهمن موتور 1.4 
هزار میلیارد تومان، آرین پارس موتور 755 میلیارد تومان، 
سیبا موتور 152 میلیارد تومان، بهمن دیزل 137 میلیارد 
تومان و ســایپا 85 میلیارد تومان برآورد می شــود که به 

معنای تزریق منابع مالی به چرخه تولید است. در مقابل، 
مصرف کنندگان نیز از این فرآیند سود برده اند و این سود 
در خودروهای مختلف متفاوت بود. بررســی میزان سود 
همه خریداران خــودرو از بورس کالا به جز یک محصول 
ایران خودرو و یک محصول گروه بهمن که برای نخستین 
بار در بورس کالا عرضه شــدند و قیمت بــازار برای آنها 
موجود نیست، قابل محاسبه است و در مجموع خریداران 
خودرو معادل 7.1 هزار میلیارد تومان محصولات مورد نیاز 

را ارزان تر از بازار غیررسمی خریده اند.
بخش زیادی از افزایش قیمت خودرو ناشی از ممنوعیت 
واردات تا همین چند هفته گذشــته است که سیاستگذار 
در حمایت از تولید داخلــی وضع کرده بود. همچنین به 
دلیل محاسبه تعرفه واردات براساس آخرین نرخ ارز لاجرم 
هزینــه فرصت خرید خودرو در بازار آزاد با نرخ ارز فارغ از 
ســاز و کار عرضه نوســان خواهد کرد. بنابراین بخشی از 
افزایش قیمت خودرو در بازار ناشی از این مسئله بوده اما 
حامیــان رانت خودرو به دلیل همزمانی افزایش نرخ ارز با 
عرضه خودرو در بورس کالا طی چند هفته اخیر به اشتباه 
یا آگاهانه ســاز و کار شــفاف عرضه در بورس کالا را زیر 
سوال می برند. نکته بعدی روند کاهشی قیمت خودروهایی 
است که حجم بیشــتری از عرضه های بورس کالا به آنها 
اختصــاص یافته اســت. خودروی تارا دســتی، پژو 207 
اتوماتیک و دستی شرکت ایران خودرو و خودروی شاهین 
شرکت سایپا از محصولاتی هستند که به دلیل عرضه های 
منظم با کاهش قیمت ها در بورس و بازار آزاد مواجه شدند. 
این روند به دلیل ایجاد برخی موانع بر سر راه عرضه خودرو 

در بورس فعلا متوقف شده است.

پیش شرط بلوکه شدن وجه خودرو پیش از ثبت نام طرح های 
فروش خودروسازان در حالی اعمال می شود که بحث بر سر 
منطقی بودن آن از جهت حذف دلالان یا حذف مصرف کننده 
واقعی، به یک چالش جدی در میان کارشناسان تبدیل شده 
است. در همین زمینه، »حسن کریمی سنجری« از کارشناس 
بازار خودرو، پیش شــرط بلوکه شــدن وجه خودرو را راهی 
منطقی برای تشخیص مصرف کننده واقعی از دلالان می داند 
و می گوید: طبیعی است با این شرط، بخشی از مشتریانی که 
با دســت خالی و صرفا به امید شانس در سامانه های فروش 
ثبت نام می کنند تا به شرط برنده شدن به دنبال تهیه مبلغ 
خودرو بروند، از گردونه شــانس خارج می شوند و این شانس 
افــرادی که نقدا آمــاده پرداخت قیمت خودرو هســتند را 
افزایش می دهد. بنابراین این اقدام خودروسازها برای برخی 
از مشتری ها که پیش از ثبت نام پول کافی برای واریز ندارند، 
ایجاد دردسر کرده است. البته طبیعی است که تعداد زیادی 
از ثبت نام  کنندگان به دلیل وجود اختلاف قیمت بین کارخانه 
و بازار و سودی که این فاصله قیمتی برای خریدار خودرو به 

نرخ کارخانه ای ایجاد می کند، به امید برنده شدن در ضیافت 
قرعه کشــی وارد این عرصه می شوند. پس صرف نظر از آنکه 
متقاضی واقعی خودرو باشند یا خیر، مشروط به برخورداری از 

سایر شرایط تمایل دارند در قرعه کشی ثبت نام کنند.
به گفته »کریمی سنجری«، در هر مرحله ثبت نام شاهد 
حضــور میلیون ها نفر برای تنها چند هزار دســتگاه خودرو 
هســتیم. این موضوع باعث شده اصطلاحا تشخیص سره از 
ناسره )مصرف کننده واقعی از فردی که صرفا برای کسب سود 
ثبت نام می کند(، دشوار باشد؛ بنابراین این اقدام شرکت های 
خودروساز می تواند سبب شود حجم تعداد ثبت نام کنندگان 
)و نه تعداد خودروهای عرضه ای( کاسته شود. از سوی دیگر 
اساســا متقاضی واقعی کسی است که مبلغ خرید خودرو یا 
حداقل بخشی از آن را پیش از ثبت نام در اختیار داشته باشد، 
بنابراین به نظر می رسد این اقدام شرکت های خودروساز، اقدام 
موثری در جهت کاهش ثبت نام کنندگان باشد. البته موضوع 
واریز وجه توسط سرمایه داران به حساب مشتریان و اجاره کد 

ملی چندان مرسوم نباشد.

در ســوی مقابل اما »امیرحســن کاکایی«، عضو هیأت 
علمی گروه مهندسی خودرو دانشگاه علم وصنعت به »ایسنا« 
می گوید: زمانی که صورت مسئله غلط است، راه حل ها هم غلط 
خواهد بود و این اشتباهات مدام بیش از پیش خواهد بود. در 
اینجا صورت مسئله غلط این است که می خواهیم با رانت دهی 
به مردم، مشکل مردم را حل کنیم. به عقیده این کارشناس 
صنعت خودرو، قیمتگذاری دستوری را طراحی می کنیم، صف 
برای خرید و دریافت رانت شکل می گیرد. سپس صف ها خیلی 
طولانی و قرعه کشی به  راه می افتد؛ در قرعه کشی ها سیستم ها 
زیر بار تقاضای بســیار تاب نیاورده، تعداد سیستم ها بیشتر 
و زمان ثبت نام تمدید می شــود؛ سپس یکباره 10 میلیون 
متقاضی ثبت  می شود که قابل توجه است و امکان پاسخگویی 
به آن وجود ندارد و به دنبال آن شرط جدیدی تعریف می شود. 
به طور کلی، این مسیر مردم را به سمت نابودی می کشاند. 
در این میان هرگونه تصحیحی هم که قرار است انجام شود، 
خواسته یا ناخواسته عده ای متحمل ضرر می شوند. براساس 
برآوردهــا، مجموع افرادی که امکان ثبت نام داشــته اند، 11 

میلیون نفر بوده اســت که از این تعداد 10 میلیون نفر برای 
شرکت در این لاتاری ثبت نام کرده اند که نشان می دهد میزان 

رانت از همیشه بالاتر رفته است.
»کاکایی« با بیان اینکه هیچ بــرآوردی از مصرف کننده 
واقعی وجود نداشــته و نخواهد داشت، ادامه می دهد: دور از 
انتظار نیست که در مرحله بعدی همین 11 میلیون نفر باز 
هم توسط دلالان رصد می شوند و با اجاره کد ملی آنها و واریز 
وجه خودرو به حساب آنها، اقدام به ثبت نام می کنند؛ بنابراین 
مســلما این راه حل هم با توجه به صورت مسئله غلط، غلط 
است. اما از سوی دیگر می توان گفت با اعمال آن پیش بینی 
می شود که حداقل بخش عمده ای از تقاضاها ریزش داشته 
باشد و شانس مشتری واقعی کمی بیشتر خواهد شد. بنده 
تاکید می کنم که مســیر و اصل ماجرا اشتباه است، اما در 
ظاهر مصرف کننده وارد چرخه می شود. البته توجیه می تواند 
این باشد که فردی که خودرو دارد، چرا بفروشد تا خودروی 
بهتر بخرد؟ چراکه در ابتدا اولویت با افرادی اســت که اصلا 
خودرو ندارند؛ البته به شــرط آنکه طی دو ســه روز فرآیند 

ثبت نام و قرعه کشــی جمع شود تا سرمایه افرادی که برنده 
نمی شوند، ضایع نشود و بتواند در مسیر دیگری هزینه کند. 
شاید روش بدی هم نباشد تا یکبار ببینیم به صورت واقعی 
چند نفر می توانند ثبت نام کنند، چراکــه هیچ برآوردی از 
مصرف کننده واقعی وجود نــدارد؛ هرچند که در این روش 
هم خیلی ها سرمایه گذارانی خواهند بود که کارت ملی افراد 

را اجاره می کنند.
این کارشناس صنعت خودرو در پایان با تاکید بر اینکه این 
روش ها، راه حل نیستند، بلکه مسئله سازی هستند، می گوید: 
از قیمتگذاری دستوری گرفته تا همین قرعه کشی ها و اعمال 
محدودیت ها همگی مسئله سازی هستند. اگر قرار است توزیع 
رانت صورت گیرد، برای همه مردم اجرایی کنید؛ اما بالعکس، 
اجازه دهید که خودروســاز با قیمت واقعی محصول خود را 
عرضه کند و اگر دلسوز مردم هستند )همه اینها برای حمایت 
از مصرف کننده و مردم است( مالیات آن را بین مردم تقسیم 
کنند. علاوه بر اینکه بازار خودرو و همچنین بازار سرمایه را بر 

هم می زنند، عدالت اجتماعی را هم زیر سوال می برند.

بلوکه شدن وجه خودروها، راه حل غلط برای صورت مسئله غلط است
بلیت بخت آزمایی خودرو

رویارویی شورای رقابت و سازمان بورس به کجا می رسد؟

نامه 118 فعال بورسی به رئیس جمهور

چالش مذاکره بر سر حقوق: راهنمایی برای کارمندان
وقتی قرارداد کارمندان به پایان می رسد یا یک سال از حضورشان در شرکت می گذرد، کم کم بحث افزایش 
حقوق تبدیل به دغدغه اصلی آنها می شود. آن وقت باید انتظار یک دوئل تمام عیار میان کارمندان و تیم مدیریتی 
شرکت را داشته باشیم. اگر خودتان را جای مدیران قرار دهید، قطعا هیچ وقت دوست ندارید افزایشی در میزان 
حقوق ها داشته باشید؛ چراکه حفظ سطح حقوق ها به معنای سود بیشتر شما خواهد بود. از طرفی همیشه ماجرا 
اینقدرها ســاده نیســت؛ چراکه کارمندان درجه یک هیچ وقت با حقوقی ثابت حاضر به ادامه همکاری با شما 
نخواهند بود. این وسط هم رقبا همیشه از تعلل شما نهایت استفاده را برده و بهترین کارمندان تان را روی هوا 
جذب خواهند کرد. آن وقت شما می مانید و یک تیم نصفه و نیمه که حتی یک نفر هم حاضر به همکاری با آن 
نیست.  مذاکره بر سر حقوق برای کارمندان هم چندان آسان نیست. از آنجایی که سازگاری با یک محیط جدید...



فرصــت امــروز: اولیــن و مهمترین مســئله ســال 2023 از نگاه 
»اکونومیســت«، تداوم جنگ در اوکراین اســت؛ چراکه قیمت انرژی، 
میــزان تورم، نرخ بهره، رشــد اقتصادی و ناامنی غذایی به سرنوشــت 
جنگ روســیه و اوکراین وابسته است. در سال 2022، قاره سبز پس از 
سال ها به میدان جنگ روسیه و اوکراین تبدیل شد و تبعات سیاسی و 
اقتصادی این جنگ به شکل بحران انرژی و تهدید امنیت غذایی، خود 
را نشان داد. پس از دو ســالی که مهمترین عامل شکل دهنده به دنیا، 
همه گیری کووید-19 بود، به نظر می رســد مهمترین مســئله دنیا در 
حال حاضر، جنگ روسیه و اوکراین است. تمام جهان در ماه های پیش 
رو باید با پیامدهایی همراه باشــند که تداوم این جنگ بر ژئوپلیتیک و 
امنیت جهانی باقی گذاشــته است. جدا از این مسئله همچنین کنترل 
تورم، هرج و مرج در بازار انرژی و مسیر نامشخص چین در دنیای پس 
از همه گیــری نیز اهمیت زیادی دارند. نشــانه   های تغییرات اقلیمی در 
سراسر جهان مشهودتر و پررنگ تر شده است و شبح شیوع دوباره کرونا 
همچنان بر فراز کشــورها سرگردان است. چیزی که همه این مسائل را 
پیچیده تر می کند، در هم تنیدگی آنها با هم است. بنابراین هر تحلیلی 
از آینده و دورنمای جهان در ســال جدید میلادی با در نظر گرفتن این 
متغیرها ممکن اســت. در همین راستا، واحد تحقیقات اکونومیست در 
گزارش ویژه ای به مناسبت فرا رسیدن سال جدید، 10 چالش کسب و 
کارها در سال 2023 را پیش بینی کرده است که به احتمال زیاد، توجه 

و انرژی زیادی را به خود جلب می کنند.
متاســفانه جنگ اوکراین و همه گیری کرونا در ســال جدید میلادی 
هــم ادامه دارد. کالاهای گران قیمت به تولیدکنندگان کمک می کند، اما 
منجر به ناامنی غذایی می شود و به بسیاری از اقتصادها آسیب می رساند. 
هرچند رشد تولید ناخالص داخلی جهان از 2.8 درصد در سال 2022 به 
1.6 درصد در ســال 2023 خواهد رسید، تورم همچنان روی 6 درصد با 
سرسختی می ماند و بانک های مرکزی را وادار می کند تا بیش از پیش نرخ 
بهــره را افزایش دهند. اما چین همچنان نــرخ بهره را پایین نگه می دارد 
و امکان دارد سیاســت »کووید صفر« را کمی رها کند. این امر به بهبود 

تجارت جهانی کمک خواهد کرد. 10 چالش کسب و کارها در سال پیش 
رو از نگاه واحد تحقیقات اکونومیست اینها هستند:

* فدرال رزرو یا همان بانک مرکزی آمریکا و ســایر بانک های مرکزی 
غربی بــرای مهار تورم همچنان نرخ بهــره را افزایش می دهند، اما چین 
سیاســت پولی انبســاطی )کاهش نرخ بهره( را حفــظ می کند. حالا که 
بانک های مرکزی اقتصادهای بزرگ به منظور کنترل تورم، نرخ بهره را بالا 
می برند، به احتمال زیاد این اقتصادها وارد رکود شوند. این رخداد یکی از 
آثار جانبی همه گیری کووید-19 است که با جهش قیمت انرژی، وخامت 
بیشتری هم پیدا کرده است. رکود در آمریکا به احتمال زیاد شدت کمتری 
داشــته باشــد، اما وضعیت در اروپا متفاوت خواهد بود. با این حال، این 
مسئله یک مشکل جهانی خواهد بود؛ زیرا دلار قدرتمند منجر به آسیب 
دیدن کشــورهای فقیری خواهد شد که همین حالا هم از افزایش قیمت 

مواد غذایی آسیب دیده اند.
* بحران تورم به خریدکنندگان و خرده فروشان آسیب می رساند؛ حتی 
رشد تجارت آنلاین هم کند و آهســته می شود. خرده فروشی آنلاین 14 
درصد از کل فروش ها را تشکیل می دهد که بالاتر از رقم 10 درصدی در 

سال 2019 است اما از رکورد سال 2022 عبور نخواهد کرد.
* کوویــد-19 کماکان جان های بیشــتری را می گیرد، اما تعداد مرگ 
ومیرهــای آن خیلی بیشــتر از آنفلوآنــزا نخواهد بود. چیــن احتمالا از 
سختگیری در اجرای سیاســت »کووید صفر« دست برمی دارد و ریسک 

افزایش مبتلایان در این کشور را به جان می خرد.
* اشتهای آســیا برای انرژی به تقاضا برای نفت کمک می کند و آن را 
5.1 درصد افزایش می دهد، در نتیجه می توانیم در انتظار رســیدن سطح 
تقاضا به سطوح پیش از همه گیری کرونا باشیم. اوپک نیز با طمع بیشتری 
ســطح تولید نفت را افزایش می دهد و این امر به تضعیف قیمت ها منجر 

می شود.
* خطرات رکود اقتصادی و افزایش نرخ بهره نمی توانند مانع از افزایش 
هزینه در حوزه فناوری شوند که افزایش 6 درصدی خواهد داشت. فروش 
ابزارهــا و دســتگاه های فناورانه ناامیدکننده خواهد بــود، اما بازار هوش 

مصنوعی به 500 میلیارد دلار می رسد.
* شرکت های بزرگ و مهم حوزه رسانه و سرگرمی به دنبال مشترکان 
جدید خواهند بود و سعی می کنند با یکدیگر رقابت کنند. به همین خاطر 
سرمایه گذاری ها را به ویژه در بخش تولید محتوا افزایش می دهند. برای 
مثال، نتفلیکس ســرمایه گذاری 17 میلیارد دلاری در این ســال خواهد 

داشت.
* فروش جهانی خودرو فقط یک درصد رشد خواهد داشت، اما فروش 
وســایل نقلیه برقی، رشد 25 درصدی را تجربه خواهد کرد که دلیل آن، 

تغییر برنامه های مالیاتی چین برای حفظ و نگهداری تقاضا خواهد بود.
* آمریــکا به عنوان بزرگترین هزینه کننده در زمینه امور دفاعی، 800 
میلیــارد دلار از بودجه خود را صرف امور دفاعی و نظامی خواهد کرد که 
این رقم سه برابر چین خواهد بود، اما بودجه ها برای تطابق با تورم، کوچک 

خواهند شد.
* قیمت ها کمی از اوج فاصله می گیرند. این اتفاق به شــرکت هایی که 
محدود شده اند، فرصت نفس کشیدن می دهد تا بتوانند برای 800 میلیون 

نفر از مردم جهان که از گرسنگی رنج می برند، تولید داشته باشند.
* ســفرهای هوایی به شــکلی ســودده تبدیل خواهند شد؛ چراکه 
سفرهای هوایی بین المللی، خیزش 30 درصدی خواهد داشت. اما به هر 
حال، میزان سفرهای هوایی همچنان کمتر از سطوح پیش از همه گیری 
کرونا خواهد بود. بسیاری از این افراد، کسانی هستند که برای کار سفر 
می کنند. به نظر می رســد حالا که کووید رفته، توریست ها به احتمال 
زیــاد از آن وضعیت پر از تعطیلی انتقام بگیرند و بازار جهانی توریســم 
به ســطح 1.4 تریلیون دلاری خود در ســال 2019 برسد. البته نباید 
فراموش کرد که حجمی از این عدد به خاطر تورمی اســت که طی این 
چهار سال پدید آمده است. تعداد سفرهای جهانی توریستی تقریبا 1.6 
میلیارد خواهد بود که هنوز هم کمتر از سطح 1.8 میلیارد سفری سال 
2019 خواهد بود. ســفرهای تجاری مربوط به کسب وکارها هنوز هم 
ضعیف خواهد بود؛ زیرا کاهش هزینه ها همچنان در دستور کار بسیاری 

از شرکت ها و کسب وکارها قرار دارد.

قیمت انرژی، تورم، نرخ بهره، رشد اقتصادی و امنیت غذایی به سرنوشت جنگ اوکراین بستگی دارد

10 چالش کسب و کارها در 2023

اگر می خواهید بدانید تکنولوژی چطور در حال تغییر اقتصاد جهان است 
و چه دســتاوردی در سال جدید خواهد داشــت، صنعت خودرو یکی از 
بهترین نمونه هاســت. به نظر می رسد خودروسازی جهان در حال گذار از 
دورانی تاریخی است و در مسیر تسلایی شدن حرکت می کند، به طوری 
که با شــتابی بیش از پیش به سوی وسایل نقلیه برقی حرکت می کند و 
خودروها در حال تبدیل شدن به کامپیوترهای چرخدار هستند، اما پاندمی 
کرونا، خسارت زیادی به زنجیره تامین صنعت خودرو به ویژه نیمه رساناها 
وارد کرده اســت. همزمان با برقی شــدن و کامپیوتری شدن خودروهای 
جدید، صنعت خودروســازی جهان بزرگترین تحول را در طول دهه های 

گذشته  تجربه می کند.
»اکونومیســت« می گوید خودروســازان که در طول نیم قرن گذشته 
با برون ســپاری بخش زیادی از روند تولید خــود، بر طراحی و مدیریت 
تامین و مونتاژ قطعات تمرکز کرده اند، خواســتار کنترل هرچه بیشــتر 
بر زنجیره تامین خود هســتند؛ از فلزاتی کــه در باتری خودروهای برقی 
اســتفاده می شــود گرفته تا نرم افزارهایی که این خودروها با آنها حرکت 
می کنند و فروشــگاه هایی که در آنها به فروش می رسند. انجام کارها زیر 
یک ســقف، ایده ای جدید و در عین حال قدیمی است. سیستم صنعتی 
تسلا که قهرمان خودروهای برقی به شمار می رود، به نظر می رسد همچون 
ســیلیکون ولی، تمامی جنبه های تولید و در نتیجه تمام ســود را درونی 
ســازی کرده است. »ایلان ماسک« زمانی ادعا می کرد که شرکت تسلا با 
هر اســتانداردی به روش ادغام عمودی کار می کند، اما حقیقت این است 
که او چیزهایی زیادی را از گذشــته صنعت خودرو قرض گرفته اســت. 
»هنــری فورد« اغلب مواد اولیه همچون لاســتیک تایر خودروها و فولاد 
مورد  نیاز برای شاسی محصولات خود را از مزارع و کوره های بلند متعلق 
به فوردموتورز تامین می نمود. تسلا نیز قراردادهای اخیر خود را با استخراج 

کنندگان لیتیوم و تامین کنندگان گرافیت امضا کرده است و قراردادی با 
شــرکت معدنی بزرگ والی به امضا رساند. تســلا از این مواد معدنی در 
گیگافکتوری خود اســتفاده خواهد کرد و اولین آنها در 2017 در نوادا با 
همکاری پاناسونیک ژاپن شروع به ساخت باتری کرد و قصد دارد تولید در 

سه کارخانه دیگر خود را نیز افزایش دهد.
»اکونومیســت« بر این باور است که اگر خودروسازان واقعا می خواهند 
به تسلا برسند بایستی با ســرعت سیلیکون ولی حرکت کنند؛ یعنی نه 
تنها شبکه تامین بلکه ساختار شرکت را نیز ساده سازی کنند. این تحول 
برای صنعتی بزرگ که هزاران شــرکت، میلیون ها نیروی کار و میلیاردها 
دلار هزینه دارد، یک تحول مهم اســت. تغییر شکل زنجیره های ارزش به 
صرف زمان و هزینه بســیار زیادی نیاز دارد و صدالبته خطر شکست هم 
وجــود دارد. این اتفاق برای تامین کنندگان به معنای کســب  وکار کمتر 
است؛ چراکه روش ادغام عمودی باعث می شود تمرکز آنها در خودروسازی 
کاهش پیدا کند. برای روســای شرکت های خودروسازی نیز این اتفاق به 
معنای دردسرهای بیشتر است؛ زیرا آنها می خواهند به بهترین نحو منابع 
و مهارت های شــرکت خود را به کار گیرند، بدون اینکه واکنش شــدید 
دولت ها و اتحادیه ها برانگیخته شــود. در نتیجه حرکت تســلایی شدن 
صنایع خودروسازی، مسیری ناهموار خواهد بود ولی جهت آن بدون تردید 
ماسکی است. اما صنعت خودروسازی جهان در سال 2023 چه تحولاتی 
را تجربه خواهد کرد؟ »اکونومیست« اینطور پیش بینی می کند: سه سال 
است که صنعت خودروی جهان در وضعیتی نامطلوب قرار دارد و در سال 
2023 همچنــان در همین وضعیت باقی خواهد ماند. فروش خودروهای 
جدید رشــد یک درصدی خواهد داشت اما همچنان زیر 14 درصد کمتر 
از ســطوح ســال 2019 خواهد بود. فروش خودروهای تجاری که کمتر 
تحت تاثیر همه گیری کرونا قرار گرفت، باز هم ســقوط خواهد کرد. یکی 

از اصلی ترین موانع، اختلال در زنجیره تامین خواهد بود. کمبود قطعات و 
تراشه ها بسیار مشکل ساز خواهد بود. کمبود انرژی و افزایش قیمت انرژی 
هم در ســال جدید در صنعت خودرو، ایفای نقــش خواهد کرد. این امر 
به ویژه در مــورد قاره اروپا صدق می کند. تولیدکنندگان خودرو به دلیل 
افزایش تورم، در فروش خودروهای گران قیمت دچار مشکل خواهند شد و 

در نهایت سود حاصل از فروش خودرو کاهش پیدا می کند.
حتی رشــد فروش خودروهای برقی نسبت به گذشته، سرعت کمتری 
خواهد داشــت. فروش جهانی که در سال 2021 دو برابر شده بود با رشد 
25 درصــدی به 10.8 میلیون یا حدود 20 درصد از کل بازار خودروهای 
جدید خواهد رســید. چین بیــش از نیمی از بــازار را در اختیار خواهد 
داشــت که به دلیل سیاســت ها و برنامه های جدیدش خواهد بود. چین 
سختگیرانه ترین قوانین را در زمینه استانداردهای سوخت فسیلی بر روی 
وسایل نقلیه اعمال خواهد کرد. فروش خودروی برقی در آلمان کاهش پیدا 
می کنــد، اما در مجموع، خودروهای برقی اصلی ترین امید تولیدکنندگان 
خودرو خواهند بود. در نتیجه بیشتر شاهد تولید خودروهای برقی خواهیم 
بود. مدل های جدید خودروهای برقی، غول پیکرتر خواهند بود مثل مدل 
سایبرتراک های تسلا یا مدل های اسپرت بی ام دبلیو. چین و امارات متحده 
عربی در زمینه فروش، مســیر را هموار می کنند. در دو شــهر آلمانی هم 
خودروهای برقی خاصی تولید می شوند که به راننده نیاز چندانی نخواهند 

داشت.
»اکونومیســت« از پهپادهای جدید فولکس واگن به عنوان دیدنی های 
صنعت خودرو در سال 2023 نام می برد و می گوید: فولکس واگن در چین، 
شکل جدیدی از پهپادهای مسافربر را آزمایش خواهد کرد که ممکن است 
در آینده تا چهار مسافر را حمل کند و قابلیت های جدید برای برخاستن 

و نشستن داشته باشد.

خودروسازی جهان در مسیر تسلا حرکت می کند

رالی خودروی برقی

نگاه

دنیای 2023 چه شکلی است؟
3 شوک بزرگ

دنیای پیش رو از نگاه »اکونومیســت«، همان دنیای 2022 
خواهد بود، با این تفاوت که پیش بینی پذیری تحولات جهانی 
دشــوارتر از گذشته شده اســت. جهان بیشتر سال 2022 را 
درگیــر قیمت بالای انــرژی، جنگ و تورم بود. این مســائل 
دســت کم در سال 2023 هم چهره دنیا را شکل خواهد داد؛ 
چهره ای که هر لحظه غریب تر و غیرقابل پیش بینی تر می شود. 
به نوشته »اکونومیست«، برخی از تحلیلگران، عبارت »بحران 
مستمر« را شاخصه اصلی ســال 2022 می دانند. این عبارت 
چنین تعریف می شــود: »دوره ای متمادی از ناپایداری و عدم 
امنیت«. حمله روســیه به خاک اوکراین به فرمان »ولادیمیر 
پوتین« باعث شده است تا بزرگترین جنگ زمینی اروپا از سال 
1945 شــکل بگیرد و بالاترین خطر جنگ هسته ای از زمان 
بحران موشکی کوبا به این سو حس شود. از سوی دیگر، دولت 
روســیه با ســنگین ترین رژیم تحریمی جهان از دهه 1930 
میلادی بدین سو روبه رو شده اســت. افزایش هزینه انرژی و 
قیمت مواد غذایی باعث شــده تا عمده کشــورهای جهان به 
بالاترین ســطح تورم خود از دهه 80 برسند و این مسئله به 
چالشی بزرگ برای بانک های مرکزی جهان تبدیل شده است. 
به نظر می رســد فرضیاتی که دهه ها در ذهن مردم کشورهای 

غربی جاافتاده بود، به شکلی همزمان متزلزل شده اند.
این فراز و نشــیب ها ناشــی از سه شــوک بزرگ هستند. 
بزرگترین شــوک مربوط به مســائل ژئوپلیتیکی است. نظم 
جهانی پــس از جنگ جهانی دوم به رهبری آمریکا به چالش 
کشیده شده است که از یک سو به وضوح از سوی »ولادیمیر 
پوتین« و از دیگر ســو آشکارا توسط »شــی جین پینگ« با 
تداوم تنش ها بین آمریکا و چین، هر لحظه ادامه پیدا می کند. 
پاســخ آمریکا و اروپا به روســیه در نتیجه حمله به اوکراین، 
بیــش از هر زمان دیگری، مفهوم »غرب« مخصوصا به معنای 
ترانس آتلانتیک آن را زنده کرده است. »شی جین پینگ« به 
شــکلی آشکار مخالف ارزش هایی است که نظم غرب براساس 
آنها استوار شده است. جدایی اقتصادی دو اقتصاد برتر جهان 
بیش از هر زمان دیگری تبدیل به واقعیت شده است و تهاجم 
چین به تایوان دیگر امری بعید و ناممکن به نظر نمی رســد. 
از ســوی دیگر، شــاهد شــکاف هایی در اتحادهایی دیرینه و 
ناگسســتنی در سطح جهان هســتیم که بهترین نمونه آنها، 
اتحاد ایالات متحده آمریکا و عربســتان سعودی است. جنگ 
روسیه و اوکراین از یک ســو بزرگترین شوک بازار کالایی از 
دهه 1970 را ایجاد کرده و از سوی دیگر، نظام انرژی جهانی 

را بازسازی کرده است.
از کرونا تا انرژی

تا یک ســال پیش، جهــان درگیر شــاخک های نوک تیز 
ویروس کرونا بــود و حالا باید نگران شــاخک های نوک تیز 
نمودارهای قیمت انرژی باشد. در همان ماه های ابتدایی سال 
2022 هم به دلیل روی هم تلنبار شــدن بســته های محرک 
مالی )سیاست های حمایتی دولت ها در بحران کرونا، قیمت ها 
حالــت صعودی به خود گرفته بودند، اما با اوج گیری شــدید 
قیمــت مواد غذایی و هزینه انــرژی، افزایش تورم هم از یک 
مســئله کوتاه مدت دوره ای به امری ماندگار و جهانی تبدیل 
شده اســت. بانک های مرکزی اقتصادهای پیشرفته جهان به 
تبعیــت از فدرال رزرو )بانک مرکــزی آمریکا( نرخ بهره را به 
حدودی بی ســابقه در چهار دهه اخیر رسانده اند. با این حال، 
سال 2022 با چشم اندازی خوب به پایان نرسیده است: تورم 
جهانــی در حدود اعداد دورقمی اســت و مقایســه این دوره 
با بحــران دهه 70 میلادی بیش از هر زمان دیگری، شــکل 

واقعیت به خود گرفته است.
ســوال این است که در ادامه چه اتفاقی می افتد؟ پاسخ این 
پرســش به شدت وابسته به سرانجام ســه شوک ژئوپلیتیک، 
انــرژی و اقتصادی و تاثیر آنها بر یکدیگر اســت. پاســخ این 
پرسش در کوتاه مدت بســیار نگران کننده خواهد بود. بخش 
عمده ای از دنیا، ســال 2023 را در رکود ســپری خواهد کرد 
و در بعضــی از نقاط، ضعف اقتصادی ممکن اســت منجر به 
مخاطرات ژئوپلیتیکی شــود. این ترکیب مسموم بیش از هر 
جایی در قاره اروپا ملموس خواهد بود. این قاره به هر صورت، 
زمستان سختی در ســال جاری و سال بعدی خواهد داشت. 
بســیاری از اقتصادهای اروپایی همین حالا هم در شرف رکود 
قــرار دارند. هرچه نرخ بهره از ســوی بانک های مرکزی برای 
مبارزه با تورم بالاتر برود، توانایی خرج کردن مصرف کنندگان 

هم پایین تر می آید و نرخ بیکاری بالا می رود.
البته پیش بینی عواقب شــوک های ژئوپلیتیکی، دشــواری 
بیشــتری دارد. هــر اتفاقی در جنگ اوکرایــن رخ دهد، این 
مســئله روشــن اســت که »ولادیمیر پوتین« در رسیدن به 
هدف استراتژیک خود مبنی بر رد حق یک کشور برای وجود 
داشــتن، شکســت خواهد خورد. به جای آن، اوکراین تبدیل 
به یک کشــور غربگرا خواهد شــد که نیروی نظامی پیشرفته 
و کارآزموده ای در اروپا دارد. حتی اگر این کشــور به عضویت 
ســازمان ناتو درنیاید، محاســبات امنیتی اروپا به خوبی جلو 
رفته اســت. البتــه موفقیــت اوکراین می توانــد جلوی باقی 
مهاجمان دنیا را هم بگیرد و آنها را وادار کند که بیش از پیش 
در مــورد عواقب تصمیم خود بهتر فکر کننــد. با این وجود، 
عدم پذیرش تحریم های غرب علیه روســیه توسط بسیاری از 
اقتصادهای نوظهور جهان به وضوح نشــان می دهد که علاقه 
به دفــاع از آزادی های دموکراتیک و حق تعیین سرنوشــت، 
محدودیت های خود را دارد. به نظر می رســد پیشرفت سریع 
اوکراین می تواند تهدیدی برای »پوتین« به حســاب بیاید، اما 
محتمل ترین نتیجه، نوعی وقفه فرسایشی در ادامه این جنگ 
خواهد بود. روسیه به احتمال زیاد سعی می کند این کشمکش 
را ادامه دهد و به این مســئله امیدوار باشد که کمبود انرژی 
و تغییرات سیاســی در ایالات متحده آمریکا )انتخابات ســال 
2024(، مانع از تداوم حمایت غربی از اوکراین شود. با شروع 
ســال 2023، نظم جهان پساجنگ به طور کامل نمرده است، 

اما قطعا تحولات اساسی در آن رخ داده اند.
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با گذشــت چند روز از انتشار مصوبه »مولدســازی دارایی های دولت«، 
واکنش ها بدان کماکان ادامه دارد. برخی کارشناســان به نحوه نظارت بر 
تصمیمات هیأت انتخابی واکنش نشان داده اند و برخی دیگر به غیرشفاف 
بــودن و محرمانه بودن اقدامات هیأت واگذاری انتقاد دارند. مصوبه ای که 
روی نحوه شناسایی و آزادسازی اموال غیرمنقول دولت از سوی یک هیأت 
هفت نفره برای تأمین بخشی از منابع بودجه دولت در سال آینده تمرکز 
دارد. دولت در لایحه بودجه سال 1402، حدود 108 هزار میلیارد تومان 
تامین منابع از محل فروش و مولدسازي دارایي هاي دولت در نظر گرفته که 
با توجه به روند مولدسازي دارایي هاي دولت در سال هاي گذشته، هشدار 
نهادهای پژوهشی - از جمله مرکز پژوهش ها - نسبت به بیش برآوردی آن 
را در پي داشته است. با این حال در آذرماه امسال، سران قوا در مصوبه اي 
به یک هیأت هفت نفره به ریاســت رئیس جمهور و متشکل از نمایندگان 
دســتگاه های مربوطه اختیارات ویــژه ای داده و در کنار مواردي از جمله 
شناسایي تعیین تکلیف کامل اموال غیرمنقول دولت ظرف مدت یک سال 
و تعیین قیمت پایه و نهایي واگذاري دارایي هاي مشــمول، موقوف الاجرا 
شدن قوانین مغایر با این مصوبه به مدت دو سال، مصونیت اعضاي هیأت و 
مجریان نسبت به تصمیمات از هرگونه تعقیب قضایي را در نظر گرفته اند.

»محمد طبیبیان«، اقتصاددان با انتقاد از مصوبه »مولدسازی دارایی های 
دولت« می نویســد: »این دیگر از آن لمِها اســت که تــه مانده و خاک و 
خل امکانات دولت هم جمع آوری شود، تحت عنوان مولدسازی«. »حسن 
سبحانی«، استاد اقتصاد دانشگاه تهران نیز مصوبه »مولدسازی دارایی های 
دولت« را در صدر مواردی دانســته که خسارت هایی »در فقدان آگاهی از 
سازوکار و پیامد تصمیمات متوجه جامعه« خواهد شد. »حسین راغفر« هم 
این مصوبه را »خمیرمایه فساد« دانسته و می گوید: »فساد مساوی است با 
»انحصار« به علاوه »با صلاحدید« و منهای »پاسخگویی« و همانطور که 

دیده می شود مصوبه مولدسازی هم خمیرمایه یک فساد است.«
نگرانی از نحوه مولدسازی است

موضوع مولدســازي اموال در سطح جهانی نیز وجود دارد؛ چراکه اموال 
و دارایي هاي دولت تنها براي نسل کنوني نیست و یک موضوع بین نسلي 
به شمار مي رود، اما شیوه اجرا و کیفیت این مولدسازی، محل سوال است. 
»محمد طبیبیان« در کانال تلگرامی خود با انتقاد از این مصوبه می نویسد: 
»یــک گروه اموال دولت را تعیین، انتخــاب و قیمتگذاری و به هر فرد یا 

نهــادی صلاح دیدند واگذار کنند، از هــر نوع تعقیب حقوقی هم مصون 
باشند. اسم این شیوه نو چیست؟ بخش خصوصی واقعی که از منابع تهی 
است یا دستش را تو رفته اســت. اگر هم امکانات عمومی با قیمتگذاری 
هیأتی واگذار شود بی تردید رانتی است. نهادهای حکومتی و خصولتی هم 
که بخواهند خریدار باشند به دلیل ضایعه سازی بلندمدت امکاناتی ندارند. 
اگر دارند منابع اضافی را رو کنند تا مردم خبردار شوند. یعنی شفاف سازی 
کنند. ته خط چه خواهد شد؟ یا قسطی خواهند خرید به این امید که در 
آینده از ســود یا فروش قطعه ای و اوراقی پرداخت کنند که محتمل بعدا 
پرداخت هم نخواهند کرد. یا از منابع بانکی اســتفاده می کنند و بانک ها 
هم که حال خوشــی ندارند، بانک مرکــزی نقدینگی ایجاد خواهد کرد و 
تورم روی تورمی که از بودجه سال آینده درک می شود بار می شود.« این 
اقتصاددان با طرح این ســوال که »واقعا قرار نیست مبنای قانونی در کار 
باشــد؟« می افزاید: »اینکه یک مجموعه مدیر سیاسی به خودشان تعارف 
بزننــد که از تعقیب حقوقی معاف، آیا ضمانتی وجود دارد که آیندگان از 
اینها و عاملین و ذی نفعان از دســت رفتن و واگذاری و انتقال ثروت های 

عمومی حساب کشی نکنند؟«
»حسن ســبحانی«، استاد اقتصاد دانشــگاه تهران و نماینده پیشین 
مجلس نیز در توئیتی می نویســد: »در زندگی کاری ام مواقع بســیاری 
بوده اســت که حتی از شنیدن بعضی از تصمیمات اقتصادی که توسط 
مقاماتی اتخاذ می شد وحشت داشــتم و از خسارت هایی که در فقدان 
آگاهی از ســازوکار و پیامد تصمیمات، متوجه جامعه می شــد بر خود 
می لرزیــدم. تصمیم اخیر »مولدســازی دارایی های دولت« در صدر آن 
موارد اســت.« همچنین »وحید شقاقی شــهری« با بیان اینکه »اصل 
مولدســازي هیچ ایرادي ندارد«، نگراني ها را از بابت نحوه مولدســازي 
دانســته و می گویــد: »آنچــه محل شــبهه و نگراني مي شــود، نحوه 
مولدســازي دارایي هاي دولت و نگاه دولت به نحوه مولدسازي و محل 
مصرف حاصل از مولدســازي است، اما نگراني ها از اینجا شروع مي شود 
که با نام مولدســازي، اموال دولت را به فروش برسانند و منابع حاصل 
از فروش آن را صرف هزینه هاي جاري و حقوق و دســتمزدهاي دولتي 

کنند.«
مصوبه مولدسازی؛ خمیرمایه فساد

»حســین راغفر« نیــز در گفت وگو با »ایلنا«، مصوبه مولدســازی را 
»خمیرمایه فســاد« تعریف کرده و می گوید: »فســاد مســاوی است با 
»انحصار« به علاوه »با صلاحدید« و منهای »پاســخگویی« و همانطور 
که دیده می شــود مصوبه مولدســازی هم خمیرمایه یک فساد  است. 

این مصوبه مولدسازی می تواند به معنای ورشکستگی های سیاست های 
اقتصــادی دولت پــس از جنگ تحمیلی تاکنون باشــد.« به گفته این 
اقتصاددان نهادگرا، »هیأت واگذاری متشــکل از هفت نفر است که این 
هفت نفر تشخیص می دهند کدام دارایی  دولت مازاد است و باید مشمول 
واگذاری قرار بگیرد و این هفت نفر تعیین می کنند این دارایی ها با چه 
قیمتی و به چه نحوی و از چه طریقی واگذار شــوند. معادله و فرمولی 
در فســاد وجود دارد، اینکه فساد مساوی اســت با »انحصار« به علاوه 
»با صلاحدید« و منهای »پاســخگویی« که مجموع این معادله به فساد 
می رســد و همانطور که دیده می شود، مصوبه مولدسازی هم خمیرمایه 

یک فساد  است.
او بــا بیــان اینکه »در گذشــته هــم بیشــترین فســادها از فرآیند 
خصوصی ســازی  ها شکل گرفته  است«، توضیح می دهد: »اساسا مشخص 
نیســت این هفت نفر با این سطح از اختیارات در هیأت واگذاری،  نماینده 
چه گروه هایی هستند و منافع کدام گروه ذی نفوذی را دنبال می کنند و چه 
صلاحدیدی برای واگذاری اموال و قیمتگذاری را دارند و اساسا این اموال 
را به چه کســانی به فروش می رسانند و مهم اینکه به چه کسی پاسخگو 
خواهند بود.« به عقیده وی، »خصوصی ســازی و این مصوبه، یک فســاد 
بی مقدمه اســت اما با عناوینی مانند مردمی سازی اقتصادی و مولدسازی 
دارایی دولت به آن رنگ و لعاب می دهند؛ در حالی که ذات آن، فســادی 
اســت که گریبان اقتصاد را گرفته است. این مصوبه مولدسازی به غیر از 
افزایش نابسامانی های اقتصادی، چیزی دیگری را به دنبال ندارد. متاسفانه 
دولت برای تامین منابع در سال آینده به هر خار و خاشاکی چنگ می زند.«

»راغفر« در پایان با طرح یک سوال از دولت می پرسد: »مسئله این است 
که دولت امسال را با این وضعیت پشت سر گذاشت، برای سال بعد و بعدتر 
چه فکری دارد؟ دولت باید به دنبال ترمیم نظام مالیاتی فشل و عقب مانده 
باشــد و از صاحبان ثروت مالیات بگیرد و نه اینکه مالیات تولیدکننده را 

افزایش دهد که هر روز هم باعث ضعیف شدن تولید در کشور می شود.«

واکنش ها به برنامه دولت برای فروش اموال آزاد ادامه دارد

مولدسازی علیه خصوصی سازی

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی از ارائه تسهیلات خرد به صورت 
مجــازی خبر داد و گفت از ســال آینده ارائه تســهیلات خــرد به مردم 
مجازی خواهد شد. همچنین افزایش کارمزد خدمات بانکی مانند سنوات 
اخیر در شــورای مربوطه بررســی و درباره آن تصمیم گیری خواهد شد. 
»مهران محرمیان« در پاسخ به این ســوال که آیا کارمزد خدمات بانکی 
در ســال آینده افزایش خواهد یافت یا خیر، به ایســنا گفت: این مسئله 
براســاس مقررات مربوطه هر ســال این موضوع بررسی می شود و امسال 
هم مانند سال های دیگر به شورای مورد نظر خواهد رفت و در این رابطه 
تصمیم گیری خواهد شد. البته آخرین باری که خدمات بانکی مانند کارمزد 
تراکنش های بانکی و نقل و انتقال پول افزایش یافت، حدود 20 درصد بود 

که در آذرماه 1399 بود.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با اشــاره به مسئله اعتبارسنجی 
ادامه داد: در زمینه برخی خدمات بانکی مانند دسترسی به تسهیلات خرد 
شاید هنوز زیرســاخت های لازم به وجود نیامده است. به همین دلیل به 
صورت خاص مسئله اعتبارسنجی را به عنوان پروژه اولویت دار مد نظر ما 
قرار داده ایم و در صددیم تا در ماه های باقیمانده امســال و البته ماه های 
ابتدایی سال آینده روی آن تمرکز کنیم. اگر اعتبارسنجی به بهره برداری 

برسد مسلما تاثیر بسزایی در این زمینه خواهد داشت.
»محرمیــان« درباره اینکه پرداخت تســهیلات خرد به صورت مجازی 
در برخی بانک ها با مشــکلات بســیاری مواجه بوده و دریافت تسهیلات 
به صورت حضوری به مراتب راحت تر از آن اســت، افزود: البته مشکلاتی 

در این زمینه وجود دارد و زمانی حل می شود که اعتبارسنجی به صورت 
متمرکز و از طریق بانک مرکزی و پایگاه داده اعتبارسنجی انجام شود. به 

نظر می رسد اتفاق بسیار خوبی در سال آینده در این زمینه می افتد.
او با اشاره به نقش فناوری های نوین در ارائه خدمات بانکی به مردم، 
اضافه کرد: در این زمینه شمولیت مالی در سیستم بانکی در ایران برای 
افراد بالای 15 سال در حدود 93.5 درصد بوده و جزو کشورهای پیشرو 
هســتیم. به عنوان مثال، این آمار در آمریکا حدود 92.5 تا 93 درصد 
است و برخی کشورهای اروپایی هم در این رنج قرار دارند که بعضی از 
آنها بالاتر و یا برخی دیگر پایین تر از این عدد هســتند. البته در منطقه 
رتبه نخســت را از این حیث داریم. به این معنا که هیچ کشوری از نظر 
خدمات بانکی الکترونیکی بالاتر از ما نیســت و از ســوی دیگر سابقه 
خوبی در این زمینه داریم؛ چراکه برخی از کشــورها که طی سال های 
اخیر در حال پیشــرفت در این زمینه هســتند به تازگی به اعداد  70 
تا 80 درصد رســیده اند، اما ایران طی سالیان گذشته همواره روی 93 

درصد بوده  است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در پایان با اشاره به سهم کرونا در 
شکل گیری این اتفاق گفت: مهمترین اتفاقی که رخ داده، این است که در 
سال 1398 و با شیوع و همه گیری ویروس کرونا، بدون اینکه اتفاق خاصی 
رخ دهد، عملا اســکناس از جیب مردم حذف شد؛ یعنی در آن ایام هیچ 
مشکلی مانند اختلال در ســامانه های بانکی و... ناشی از افزایش ناگهانی 

تراکنش ها نداشتیم.

از سال آینده به گفته بانک مرکزی

اعطای تسهیلات خرد مجازی می شود

بانکنامه

10 هزار ربع سکه در بورس فروش رفت
نوسان سکه در کانال 24 میلیونی

در حالی قیمت ســکه در چند روز گذشته در کانال 24 میلیون 
تومان در حال نوســان است که قیمت سکه بورسی در برخی موارد 
بالاتر از ســطح بازار تعیین شده است. دور دوم عرضه ربع سکه در 
بورس کالا به نیمه رســیده است و بررسی ها نشان می دهد که طی 
معاملات روز دوشــنبه حدود 10 هزار ربع ســکه بورسی به فروش 
رســیده است. روز گذشــته پنجمین روز از دومین دور عرضه ربع 
سکه توســط بانک مرکزی در بورس کالا بود که طی معاملاتی که 
از 9 صبح آغاز شــد و تا ســاعت 13 ادامه داشت، حدود 10 هزار 
قطعه ربع سکه به فروش رفت. این سکه ها تا 8 میلیون و 300 هزار 

تومان قیمت خورد.
عرضه ربع ســکه در بورس پنــج روز کاری دیگر نیز ادامه دارد و 
تمامی اشــخاص حقیقی بالای 18 ســال دارای کد ملی می توانند 
حداقل یک قطعه و حداکثر پنج قطعه ربع سکه طلای بهار آزادی را 
خریداری کنند. البته متقاضیان باید به این نکته توجه داشته باشند 
که این بــار برخلاف دور قبل قیمت توســط بانک مرکزی تعیین 
نمی شــود و فرآیند کشــف قیمت جدید در عرضه مربوطه هم به 
صورت ثبت ســفارش دفتری با قیمت های مختلف است. خریداران 
می توانند پنج روز کاری بعد از خرید ســکه در بورس کالا، به خزانه 
بانک رفاه مراجعه کرده و با ارائه اســناد مربوط به بورس، به صورت 

فیزیکی معادل سکه های خریداری شده را تحویل بگیرند.

بازدهی مثبت در پایان اولین ماه 2023
سبزپوشی پرچمداران رمزارزها

با وجــود آنکه پیش بینی هــا از کاهش قابــل توجه قیمت 
بیت کوین و دیگر ارزهای دیجیتال حکایت داشت، اما بازدهی 
بازار ارزهای دیجیتال در یک ماه گذشــته مثبت اعلام شــده 
است. نوســان نرخ بهره در ایالات متحده آمریکا و قیمت طلا 
که ســرمایه گذاران خرد را به فاصله گرفتــن از صندوق های 
سرمایه گذاری در رمزارزها وادار می کرد، در پایان سال گذشته 
میلادی قیمت بیت کوین را به کمتر از 18 هزار دلار رساند، اما 
این روزها وضعیت بازار مثبت و قیمت ها رو به افزایش اســت. 
بازدهــی بیت کوین در یک ماه گذشــته به بیش از 40 درصد 
رسیده است. داده ها نشان می دهد خریداران بیت کوین از آغاز 
ماه ژانویه 2023 تا پایان روز گذشته حدود 42.4 درصد سود 
کرده انــد. همچنین بازدهی دو هفته ای در بازار نخســتین ارز 
دیجیتال جهان به 13.4 درصد رســیده است. بازدهی در بازار 
اتریوم در یک ماه گذشــته هم مثبت و قابل توجه بوده است. 
داده های ســایت کوین گیکو نشان می دهد بازدهی اتریوم در 
پایان ژانویه سال جاری میلادی به 35.8 درصد رسیده است. 
همچنیــن در دو هفته اخیر، خریداران اتریوم 5 درصد ســود 
کرده انــد؛ حال آنکــه بازدهی این ارز دیجیتال در یک ســال 

گذشته منفی 37.4 درصد گزارش شده است.
در جریان معاملات ارزهــای دیجیتال، قیمت بیت کوین به 
23 هــزار و 656 دلار رســیده و اتریوم هــم یک هزار و 628 
دلار معامله شده است. همچنین بازدهی در بازار ارزهای دیگر 
مثــل ایکس آر پی، بی ان بــی، کاردانو و پولیگان هم در یک 
هفته گذشته مثبت بوده اســت. در 24 ساعت گذشته حجم 
بازار ارزهای دیجیتال به 1.11 تریلیون دلار رسیده که گویای 
رشد 1.7 درصدی نســبت به روز قبل است. همچنین قیمت 
بیت کوین در همین بازه زمانی 1.9 درصد و قیمت اتریوم 2.1 
درصد رشــد کرده است. تعیین تکلیف دادگاه موسس صرافی 
FTX، تصمیم های تــازه فدرال رزرو درباره نرخ بهره و تداوم 
چالش هایی که می تواند کنش های نهنگ ها در بازار رمزارزها را 
متأثر می کند، بر نرخ بیت کوین و اتریوم به عنوان پرچمداران 

بازار اثرگذار است.

3اقتصاد امروز سه شنبهwww.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290
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نماگرهای بورسی همچنان قرمزپوش ماندند
خروج سهامداران خرد از خودرویی ها

روند قرمزپوشی بازار سرمایه کماکان ادامه دارد. هرچند میزان افت شاخص کل 
بورس در معاملات روز دوشنبه کمتر از روزهای قبل بود، اما شاخص کل هم وزن با 
نرخ بیشتری در این روز ریزش کرد. از ابتدای معاملات روز دوشنبه 10 بهمن ماه، 
روند شاخص کل صعودی شد، اما پس از اندکی رشد، روند نزولی پیدا کرد. شاخص 
کل در 90 دقیقه پایانی نیز روند صعودی داشــت، اما نتوانست بالاتر از سطح روز 
قبل بایستد. بدین ترتیب در پایان معاملات دوشنبه، شاخص کل بورس با افت 2 
هزار و 506 واحدی در سطح یک میلیون و 539 هزار و 685 واحد ایستاد. شاخص 
هم وزن نیز در پایان معاملات این روز 5 هزار و یک واحد نســبت به روز یکشنبه 
پایین آمد و در رقم 479 هزار و 639 واحد ایســتاد. شــاخص کل فرابورس هم 

قرمزپوش شد و با 160 واحد ریزش به رقم 20 هزار و 62 واحد رسید.
در پایان معاملات  روز گذشته، 297 نماد رشد قیمت و 360 نماد کاهش قیمت 
داشتند. به عبارت دیگر، 45 درصد بازار رشد قیمت داشتند و 55 درصد بازار افت 
قیمــت را تجربه کردند. ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای 
هشتمین روز متوالی منفی شد و 600 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج 
شد. در معاملات روز دوشنبه بیشترین خروج پول حقیقی به سهام خاور اختصاص 
داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی به حقوقی آن 38 میلیارد تومان بود. پس 
از خاور نیز نمادهای خودرو، وبملت، خساپا و فملی بیشترین خروج پول حقیقی را 
داشتند. همچنین نمادهای میدکو، همراه و کگل بیشترین تأثیر را در افت شاخص 
کل بورس داشــتند و در مقابل نمادهای فارس، حکشتی و پارس با بیشترین اثر 
مثبت بر شــاخص همراه شــدند. در فرابورس نیز نمادهای بپاس، غصینو و وهور 
بیشترین تأثیر کاهنده را بر شاخص کل فرابورس گذاشتند و نمادهای فزر، ساوه و 
ددانا بیشترین اثر افزایشی را بر شاخص داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس، 
اردســتان بیشترین تراکنش را داشت و خودرو و خگستر در رتبه های بعدی قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز نمادهای فروژ، کرمان و دی پرتراکنش ترین نمادها بودند.

در معاملات دوشــنبه، 63 نماد صف خرید داشتند و 100 نماد با صف فروش 
مواجه بودند. ارزش صف های خرید با رشــد 14 درصدی به 439 میلیارد تومان 
رسید. ارزش صف های فروش نیز 58 درصد کاهش یافت و رقم 686 میلیارد تومان 
را نمایش داد. در پایان معاملات، نماد اردستان )شرکت سیمان اردستان( با صف 
خرید 190 میلیارد تومانــی در صدر جدول تقاضای پایانی بازار قرار گرفت. پس 
از اردســتان، نمادهای غدیس )شرکت پاکدیس( و غدانه )شرکت پنبه و دانه های 
روغنی خراسان( بیشترین صف خرید را داشتند. در سوی مقابل نیز بیشترین صف 
فروش به نماد وآذر اختصاص داشت و پس از وآذر، نمادهای کتوکا، چکاوه، خوساز 

و غاذر بیشترین صف فروش را داشتند.
گــروه خودرو در جریان معاملات دیروز بــا 84 هزار و 501 معامله به ارزش 8 
هزار و 217 میلیارد ریال در صدر گروه های بورســی نشست. همچنین به ترتیب 
گروه فلزات اساسی با 45 هزار و 483 معامله به ارزش 3 هزار و 942 میلیارد ریال، 
گروه شــیمیایی با 39 هزار و 433 معامله به ارزش 2 هزار و 987 میلیارد ریال، 
گروه بانک ها با 33 هزار و 39 معامله به ارزش 2 هزار و 837 میلیارد ریال و گروه 
فرآورده های نفتی 30 هزار و 247 معامله به ارزش 2 هزار و 509 میلیارد ریال در 

صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.
ارزش معاملات کل بازار سهام به 123 هزار و 339 میلیارد تومان رسید. ارزش 
معاملات اوراق بدهــی در بازار ثانویه 112 هزار و 621 میلیارد تومان بود که 91 
درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود. ارزش معاملات خرد 
سهام نیز با کاهش 10 درصدی به نسبت روز قبل به رقم 7 هزار و 7 میلیارد تومان 
رسید. در معاملات روز دوشنبه نماد خودرو )شرکت ایران خودرو( بیشترین ارزش 
معاملات بازار ســهام را به خود اختصاص داد که ارزش معاملات آن 202 میلیارد 
تومان بود. پس از خودرو، خگستر بیشترین ارزش معاملات را داشت و گدنا رتبه 
سوم بیشترین ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد کرمان 

و خساپا در رتبه های بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار گرفتند.
در جدول حجم معاملات نیز ســهام کرمان با تعداد یک میلیارد و 37 میلیون 
و 905 هزار و 597 ســهم در صدر قرار گرفت. دی در رتبه دوم بیشــترین حجم 
معاملات بازار ایستاد و رتبه سوم به خودرو تعلق گرفت. دو نماد شستا و خساپا نیز 

در رتبه های بعدی بیشترین حجم معاملات بازار قرار داشتند.

خبرنــامه

فرصت امروز: بورس تهران با وجود عملکرد نســبتا مطلوب در یک ماه 
گذشته، شــرایط متفاوتی را در این روزها تجربه می کند. به نظر می رسد 
پس از فراز زمســتانی بورس در دی ماه، حالا شاهد فرود بورس در بهمن 
ماه هســتیم و نماگرهای بورســی پله پله از ســطوحی که در هفته های 
گذشته درنوردیده اند آشکارا در حال عقب نشینی هستند. دماسنج اصلی 
تالار شیشه ای بعد از تقریبا دو هفته از ورود به کانال 1.6 میلیون واحدی 
بالاخره در ادامه روند نزولی بهمن ماه، این سطح مقاومتی را از دست داد 
و با افت 3.62 درصدی در پایان معاملات روز یکشــنبه تا نیمه کانال 1.5 
میلیون واحدی عقب نشینی کرد. عقبگرد بورس در معاملات روز دوشنبه 
هــم ادامه پیدا کرد و ارتفاع نماگــر اصلی بورس با افت 0.16 درصدی به 
سطح یک میلیون و 539 هزار واحد رسید. نماگر هم وزن بازار نیز حال و 
روز بهتــری از نماگر اصلی ندارد و پس از افت 1.62 درصدی در معاملات 
شنبه و 3.88 درصدی در معاملات یکشنبه، دیروز هم 1.03 درصد دیگر 

پایین آمد و به تراز 479 هزار واحد رسید.
افزایش ریســک های سیاســی و اقتصادی باعث تــداوم خروج پول 
حقیقی از بورس شده است، به طوری که حدود 953 میلیارد تومان در 
جریان دادوستدهای شنبه، هزار و 928 میلیارد تومان در روز یکشنبه و  
600 میلیارد تومان در دادوستدهای دوشنبه، خروج پول حقیقی ثبت 
شد. کارشناسان می گویند انتشــار بدون هماهنگی نامه رئیس شورای 
رقابــت پیرامون توقف عرضه خودرو در بــورس کالا، تبعات بدی برای 
بازار ســرمایه داشــته و این امر، افت بورس را رقم زده اســت، چنانکه 
»مجید عشــقی«، رئیس سازمان بورس در پاسخ به نامه رئیس شورای 
رقابت، از زیان 100 هزار میلیارد تومانی توقف عرضه خودروی بورسی 
به ســهامداران ســخن گفت و بار دیگر خواستار ادامه عرضه خودرو در 
بورس کالا شــد. البته تحریم های سیاســی جدید، گزارش های 9 ماهه 
ضعیف شــرکت ها، قیمتگذاری دستوری، شــکاف دلار نیما و دلار آزاد 
و چراغ ســبز بانک مرکزی برای افزایش سود سپرده بانکی نیز در این 
وضعیت بورس ســهم دارند. به نظر می رســد اصلاح بورس در روزهای 

آینده ادامه داشته باشد.
نامه 118 فعال بورسی به دولت

خــروج پول حقیقی از بورس کماکان در بهمن ماه ادامه دارد و بیش 
از 953 میلیارد تومان در معاملات شنبه، هزار و 928 میلیارد تومان در 
یکشنبه و  600 میلیارد تومان در معاملات دوشنبه، سرمایه حقیقی از 
بورس ثبت شد. با وجود آنکه دامنه ریسک های سیاسی و اقتصادی در 
روزهای گذشــته افزایش یافته و تاثیر خود را در بورس گذاشته، اما به 
نظر می رســد بیش از همه، این توقف عرضه خودرو در بورس کالاست 
که افت بورس را رقم زده اســت؛ کما اینکه رئیس ســازمان بورس در 
پاســخ به نامه رئیس شورای رقابت از زیان 100 هزار میلیارد تومانی به 
سهامداران سخن گفته و خواســتار ادامه عرضه خودروی بورسی شده 
است. همچنین 118 فعال بازار سرمایه در نامه ای به »ابراهیم رئیسی« 
با اشــاره به تصمیم شورای رقابت برای لغو عرضه خودرو در بورس کالا 
و افــت 100 هزار میلیاردی ارزش بورس خواهان حمایت عملی رئیس 

جمهور شدند.
در مبادلات یکشنبه بیشــترین نزول بورس در 29  ماه گذشته به ثبت 
رسید و با افت 3.62 درصدی شاخص کل بورس تهران، 255 هزار میلیارد 
تومان از ارزش بازار ســهام کاسته شد. این نزول جزو 10 نزول برتر بازار 
سهام از سال 1388 تاکنون است. شدت نزول بورس در مبادلات این روز 
به حدی بود که رقم بزرگی از ســرمایه ســهامداران خرد از بورس خارج 
شد. به نظر می رســد تأکید بر توقف عرضه خودرو در بورس کالا، افزایش 
تنش های منطقه ای و بالا رفتن ریســک های سیستماتیک و گزارش های 
مالی نه چندان مثبت شرکت ها از روند سودآوری در فصل پاییز امسال، سه 

دلیل اصلی نزول بورس است.

عبور شــاخص کل بورس در روز 18 دی مــاه از محدوده یک میلیون 
و 600 هزار واحد، ســهامداران را نسبت به تداوم روند صعودی امیدوار 
کرده بود، اما از روز چهارشنبه بار دیگر روند نزولی بورس آغاز شد. این 
روند نزولی در مبادلات یکشــنبه به اوج رســید؛ به طوری که شاخص 
کل بــورس تهران در این روز 57 هزار و 892 واحد معادل 3.62 درصد 
افــت کرد و بار دیگر به کانال یک میلیون و 500 هزار واحد بازگشــت. 
این بالاترین نزول شاخص بورس در 29  ماه گذشته است. آخرین بار در 
25 مرداد ماه 1399 و در زمان شروع نزول های سهمگین، شاخص کل 

چنین افتی را تجربه کرده بود. این 
میزان نزول جزو 10 رکورد نزولی 
بازار ســهام از سال 1388 تاکنون 
به شــمار می رود. تحت تاثیر این 
نزول در معاملات یکشــنبه، ارزش 
کل بازار ســهام 255 هزار میلیارد 
تومــان کاهش یافــت و به 7178 
هزار میلیارد تومــان، معادل 161 
میلیارد دلار رسید. این پایین ترین 
میزان ارزش دلاری بازار سهام در 
سه سال گذشته است. در مجموع، 
از روز چهارشــنبه که نــزول بازار 
میلیارد  آغاز شــده، 4500  سهام 
تومــان نقدینگی از بــورس خارج 

شده است.

سایه نااطمینانی بر تالار شیشه ای
همزمان با افزایش ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک آمار ها 
نشــان می دهد روند سودآوری شرکت های بورس نیز امیدبخش نیست. 
داده های آماری نشان می دهد درآمد شرکت های بورس در پاییز امسال 
نســبت به تابستان 8 درصد و ســود خالص آنها 7 درصد کاهش یافته 
اســت. این آمار ها نشــان می دهد با وجود افزایش 22درصدی درآمد 
اسمی شرکت ها در مقایسه با پاییز پارسال، هزینه های تولید 35 درصد 
افزایش یافته؛ یعنی افزایش هزینه های تولید در حال از بین بردن سود 
شرکت هاســت و به همین دلیل، سود خالص شرکت های بورس نسبت 
به پاییز پارسال 18 درصد کمتر بوده و حاشیه سود شرکت نیز 8 درصد 
افت کرده است. طبق اطلاعات موجود، سود شرکت های بورس در پاییز 
امسال هم در مقایسه با تابستان و هم در مقایسه با پاییز پارسال کاهش 

یافته است و این موضوع اثر نامطلوبی بر بازار سهام دارد.
روند نزولی شــاخص بورس از چهارشــنبه هفته قبــل و از زمانی 
آغاز شــد که رئیس شورای رقابت با انتشــار نامه ای خواستار توقف 
عرضه خودرو در بورس کالا شد. این موضوع تأثیر زیادی بر مبادلات 
بازار ســهام داشــت؛ زیرا در طول ماه های گذشته سهام شرکت های 
خودروســاز به لیدر و راهبر بازار تبدیل شده بودند و رشد سهام این 
شــرکت ها به بازار سهام، انگیزه صعود می داد. براساس آمارها، عرضه 
محصولات خودروســازان در بورس کالا موجب شــده این شرکت ها 
برای نخســتین بار در چند ســال گذشــته از زیان خارج شوند. به 
همین دلیل، این امید میان ســهامداران ایجاد شده بود که با تداوم 
عرضه خودرو در بورس کالا، شــرکت های خودرو ساز بتوانند سودآور 
شــوند. در چنین شرایطی، سرمایه گذاران بر این باور بودند که توقف 
عرضه خودرو در بورس کالا می تواند جلوی ســودآوری شرکت های 
خودرو ســاز را بگیرد. طبق گفته »مجید عشــقی« رئیس ســازمان 
بورس، نامه اخیر شورای رقابت درباره توقف عرضه خودرو در بورس 
کالا، 100 هزار میلیارد تومان زیان به بازار سهام تحمیل کرده است؛ 
زیانی که با نزول ســنگین روز یکشــنبه از مــرز 300 هزار میلیارد 
تومان فراتر رفت. مروری بر اخبار ماه های گذشــته نشــان می دهد 
افزایش تنش های سیاسی و منطقه ای و چشم انداز افزایش تحریم ها، 
ریسک های سیستماتیک بازار ســهام را به طور طبیعی افزایش داده 
است. همچنین انتشار اخباری در مورد افزایش نرخ سوخت و خوراک 
گاز شرکت های پتروشیمی، تثبیت نرخ ارز حاصل از صادرات و نظایر 
آن، ریسک های غیرسیســتماتیک بازار سرمایه را بالا برده است. در 
کنار همه اینها، آمارها نیز نشان می دهد عوامل کلان اقتصادی نیز از 

روند رو به رشد بورس حمایت نمی کند.

4500 میلیارد تومان نقدینگی از بورس خارج شد

فرود زمستانی بورس تهران
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 موسسه نظم آوران حفیظ به شماره ثبت 33418 
شناسه ملی 14003905677 )در حال تصفیه(

جهت رعایت ماده  217 و 268  قانون تجارت مبنی بر برگزاری مجمع عمومی عادی و گزارش مدیرتصفیه و همچنین پیرو آگهی 
های منتشر شده در روزنامه فرصت امروز جهت دعوت مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده موسسه نظم آوران حفیظ در نوبت 
اول  در تاریخ 1401/10/24 و همچنین نوبت دوم در تاریخ 1401/11/08 و به دلیل به حد نصاب نرسیدن مجمع مذکور و با توجه 

به ماده 222  قانون تجارت مبنی بر گزارش مدیر تصفیه در روزنامه کثیر الانتشار، موارد زیر توسط مدیر تصفیه گزارش می گردد:
1 - در خصوص نحوه امر تصفیه و اموال و دارائی ها و قروض موسسه و مدت تصفیه و اعمال انجام شده توسط مدیرتصفیه ارائه گردید.

2 - فروش و واگذاری اموال و دارایی های موسسه پس از تعیین تکلیف پیمان های موسسه و تصفیه با ادارات و سازمان های ذی 
ربط پس از قیمت گذاری توسط کارشناس رسمی دادگستری صورت می پذیرد.

3 - در خصوص صــورت دارایی منقول و غیر منقول، ترازنامه،  حساب سود و زیان و توسط مدیرتصفیه ارائه گردید.
4 - صورت های مالی اساســی حسابرسی شده شامل صورت وضعیت مالی از تاریخ 1400/08/12 تا تاریخ 1400/12/29 ، صورت 

سود و زیان و صورت جریان وجوه نقد به تاریخ مزبور تصویب گردید.
5 -  گزارش اعمال انجام شده توسط مدیرتصفیه ارائه گردید.

6 - همانند سنوات گذشته موسسه حسابرسی گواهان حسابرسی مالی موسسه را انجام می دهد.



گول آیفون های کپی برابر اصل را نخورید
گوشــی های آیفون 14 فیک یا کپی معمــولا به صورت قاچاق 
وارد کشــور شده و شماره ســریال  آنها جعل می شود و فروشش 

هم غیرقانونی است.
به گزارش ایســنا، امروزه افراد بسیاری به خرید گوشی آیفون 
علاقه مند و از طرفداران پر و پا قرص این برند هستند؛ به گونه ای 
که پس از عرضه هر مدل جدید این گوشی به بازار، سعی در تهیه 
آن دارند، اما باتوجه به اینکه این گوشی یکی از محصولات گران 
قیمت و لوکس محســوب می شود، ممکن اســت برخی در کنار 
علاقه مندی به تهیه آن، بودجه کافی برای خرید نداشــته باشند 
و در نتیجه به ســراغ تهیه و خرید فیک یا کپی این مدل گوشی 

که از نظر ظاهری بسیار شبیه به مدل اصلی آن است می روند.
ایــن موضوع در ایران هم باب شــده و می توان بســیار راحت 
صاحب گوشــی آیفون فیک شــد که بســیار ارزان تر از اصل آن 
در دســترس است. به اعتقاد کارشناسان، نکته مهم این است که 
آیفون های فیک فقط از نظر ظاهری به نســخه اصل آن شباهت 
دارنــد و در بخش های دیگر تفاوت ها بســیار اســت. به عبارتی 
همزمان با افزایش قیمت گوشی های آیفون، بازار خرید و فروش 
گوشــی های فیک آیفون بــه دلیل افزایش تقاضا داغ شــده، اما 
ســوالی که مطرح می شود این است که این گوشی ها چگونه وارد 

کشور و رجیستری می شوند؟
با بررســی ســایت های فروش آنلاین و فروشــگاه های فروش 
موبایل می توان مشخص شــد بسیاری به صورت دست فروشی به 
فروش این گوشــی ها که گفته شــده قیمتش یک پنجم نسخه 
اصلی آن است، اقدام می کنند. اغلب این گوشی های فیک ساخت 
کشــورهایی مانند تایلند، چین و فیلیپین هســتند اما چگونگی 
ورود آن به کشور هنوز مشــخص نیست، اما به دلیل وفور بالای 
آن در بازار، به نظر می رســد واردات این گوشــی علاوه بر اینکه 

مسافری نیست، به صورت قاچاق هم وارد کشور می شوند.
 در همیــن رابطــه مهــدی محبــی- رئیــس اتحادیه صنف 
دســتگاه های مخابراتی و ارتباطی و لوازم جانبی استان تهران - 
درباره این موضوع به ایســنا، گفــت: معمولا آیفون های 14 کپی 
به صورت قاچاق وارد کشــور می شوند و سریال های آن هم جعل 

شده و فروشش هم غیرقانونی است.
وی بــا بیان اینکــه در زمینه نظارت بــر آیفون های 14 کپی، 
اگر شــکایت به ما اعلام شــود، حکمش را می دهیم و مشــخصا 
فروش آن را تخلف می دانیم، دربــاره قیمت های آیفون های 14 
کپی تصریح کرد: در رابطه با قیمت های این نوع گوشــی به دلیل 
اینکه اطلاعاتی کافی در ایــن زمینه ندارم، نمی توانم قیمت های 

دقیق این گوشی ها را اعلام کنم.
محبی در ادامه ســخنانش تأکید کرد: آیفون های 14 کپی به 
دلیل اینکه به صورت قاچاق وارد می شــوند رجیســتری آنها هم 
جعلی اســت. به عبارتی این گوشــی ها از راه قانونی وارد کشور 
نمی شوند و غیرقانونی هستند؛ چون گمرکی گوشی اپل از ارزش 
قانونی آن کالا بیشــتر اســت و به همین دلیل قانونی وارد نشده 
و کالای فیک هم که اجازه ندارد به جای اصلی وارد  شــود زیرا 

تخلف محسوب می شود.

نماگربازارسهام

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار آخرین وضعیت تصمیم گیری در 
مورد عرضه خودرو در بورس کالا را تشریح کرد.

به گزارش ایران اکونومیســت، مجید عشقی در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به سوال ایران اکونومیســت در مورد سرنوشت عرضه خودرو در 
بورس کالا اظهــار کرد این موضوع جزییات زیــادی دارد، اما در حال 
مذاکره با شورای رقابت هستیم تا دستورالعملی که در حال آماده سازی 
آن هســتند طبق کالاهایی باشد که در ســال های گذشته به آن وارد 
شدند؛ محصولاتی مانند پتروشیمی، محصولات فولادی، روغن پایه و... .

وی ادامه داد: البته شورای رقابت هنوز وارد جزییات نشده و کلیات را 
تصویب کردند، اما این موضوع زمانبر خواهد بود. امیدواریم با هماهنگی 
کــه ایجاد می شــود صنعت لطمه نبیند و بتوانــد محصولات خود را با 

قیمت های بازار بفروشد.
رئیس ســازمان بورس به این ســوال که آیا عرضه خودروها تا زمان 
تصمیم گیری نهایی متوقف خواهد شــد یا خیر،  پاســخ داد: ما سعی 
می کنیم دغدغه های دوســتان را لحاظ کنیم اما تا جمع بندی موضوع 

خیلی طول نمی کشــد. سعی می کنیم مقررات شورای رقابت هم نقض 
نشــود، اما ان شاءالله عرضه ها آغاز می شــود.  نمی توان قطعی گفت که 
عرضه ها متوقف می شود، عرضه ها ادامه دارد؛ در مورد یکی - دو خودرو 

که دوستان نظر دارند در حال مذاکره هستیم.
عشــقی با بیان اینکه در شــورای ملی رقابت در مورد عرضه خودرو 
در بورس کالا اختلاف نظر جــدی وجود دارد، عنوان کرد: نظرات باید 
جمع بندی شــود. جلســه ای که امروز قرار بود با حضــور وزیر اقتصاد، 
اعضای شورای رقابت و شورای عالی بورس برگزار شود نیز به دلیل عدم 

حضور برخی اعضای شورای عالی بورس به زمان دیگری موکول شد.
وی همچنیــن در مورد اینکه چرا افزایش قیمت دلار روی شــاخص 

بورس تاثیرگذار نبوده است، توضیح داد:
دلاری که شرکت ها که برای فروش محصولات استفاده می کنند روی 
ســودآوری با فاصله تاثیر دارد. البته عوامل دیگری هم روی روند بازار 

موثر است.
فروش شرکت ها با دلار افزایش یافته، اما هزینه ها هم بالا رفته است. 

ضمن اینکه فقط یک متغیر روی شاخص تاثیرگذار نیست.
مذاکره در مورد لایحه بودجه

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در پاســخ به سوال دیگر ایران 
اکونومیســت در مورد پیش بینی افزایش هزینه صنایع در لایحه بودجه 
و تاثیر آن روی بازار ســرمایه گفت: قطعا زمانــی که افزایش هزینه ها 
زیاد باشــد روی بازار اثر دارد. ما نکاتی داشــتیم کــه در حال رایزنی 
با مجلس هســتیم. نزدیک به 40 پیشــنهاد از سوی سازمان بورس در 
ســامانه مجلس ثبت شــده اســت و امیدواریم وضعیت به نفع صنایع 

موجود تغییر کند.
عرضه خودروهای خارجی در بورس ریسک دارد

وی همچنین در مورد عرضه خودروهای خارجی در بورس کالا گفت: 
ریســک های خاصی برای ایــن خودروها متصور اســت از جمله اینکه 
تحویل به موقع نباشد. با دســت اندرکاران واردات مذاکره می کنیم که 
ریسک را به نحوی مدیریت کند. اگر مدلی ایجاد شود که ریسک از بین 

ببرد عرضه خواهیم کرد.

آخرین تصمیم درباره عرضه خودرو در بورس

سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی از تصویب 
موضوع واردات خودرو های کارکرده در جلســه دیروز این کمیسیون خبر 
داد. روح الله عباسپور، در تشریح جلسه روز دوشنبه )10 بهمن( کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت:  جلسه امروز کمیسیون یک 
مصوبه داشــت که در رابطه بــا واردات خودروهای کارکرده با عمر 5 تا 8 

ســال بود؛ چراکه هم قیمت اینگونه خودروها ارزان تر است و هم خدمات 
پس از فروش دارد و هم اینکه یک دفعه وارد می شــود و تحولی در بازار 

به وجود می آورد.
وی افزود: در این جلســه همچنین پیشــنهادات و مصوباتی نیز حوزه 

بودجه 1402 شرکت مخابرات،ICT و بسیج مطرح شد.

تصویب واردات خودرو های کارکرده در کمیسیون صنایع

5تولید و صنعت سه شنبهwww.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290
11 بهمن 1401

شماره 2182



مدیریت کسب و کار تلفن مستقیم: 686073290 www.forsatnet.ir

88936651

سه شنبه
11 بهمن 1401

شماره 2182



7ایران زمـــین www.forsatnet.ir7تلفن مستقیم: 86073290 ایران زمـین www.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290

اخبار

شهردار اهواز آخرین وضعیت پروژه میدان دانشگاه را تشریح کرد 
اهواز - شبنم قجاوند: رضا امینی در بازدید از پروژه تقاطع غیر هم سطح 
مجاور دانشگاه شهید چمران گفت: خدا را شاکریم که سرزمین ما شاهد نزولات 
آســمانی بود و کشور ما از بارش باران بهره مند گردید. شهردار اهواز ادامه داد: 
با تمام مواهبی که بارش باران داشــت اما سبب تاخیر در تکمیل پروژه تقاطع 
غیر همســطح مجاور دانشگاه شهید چمران شد. وی گفت : این پروژه قرار بود 
در چهار مقطع زمانی تحویل مردم اهواز شــود که در مقطع اول مسیر رفت از 
گلستان به سمت امانیه در مهرماه و مسیر عکس آن در آبان ماه در اختیار مردم 
قرار گرفت. امینی بیان کرد: مســیر امانیه به پل پنجم و از پل پنجم به سمت 

اتوبان گلستان به دلیل بارش های اخیر با دو سه هفته تاخیر تکمیل می گردد و به محض کاهش بارندگی ها همکاران ما در سازمان عمران 
اقدام به آسفالت نهایی یکی از این دو مسیر خواهند کرد. شهردار اهواز اضافه کرد: همچنین سگمنت های باقی مانده نیز طی یکی دو هفته 
آینده توسط پیمانکار نصب خواهد شد و امیدواریم تا دهه فجر مجموعه ی این تقاطع های غیر همسطح را در اختیار مردم عزیز اهواز قرار 
بدهیم .  امینی در پایان گفت : از همه مردم عزیز به جهت این تاخیر نا خواسته به دلیل شرایط جوی عذرخواهی میکنم و امیدوارم اتمام 

سایر پروژه ها چه در شهرداری چه در سایر ارگان ها بر اساس زمان اعلام شده به سرانجام برسد و رضایت مردم را در پی داشته باشد .

انعقاد قرارداد و اجرای ۶۸ طرح تحقیقاتی در مجتمع سنگان خواف
مشــهد- ابراهیم بای: مدیر مجتمع سنگ آهن سنگان خواف گفت: ۶۸ 
طرح تحقیقاتی ارسالی از دانشــگاهها و مراکز تحقیقاتی سراسر کشور به این 
مجتمع ، در زمینه های مرتبط با صنایع معدنی در این منطقه در حال اجرا و یا 
انعقاد قرارداد با محققان است. محمد گل محمدی افزود: از این میزان ۱۲ طرح 
تحقیقاتی دانشجویی و غیر دانشجویی مرتبط با صنایع معدنی شامل اکتشاف، 
استخراج، فرآوری، آب و محیط زیست در مجتمع سنگ آهن سنگان خواف در 
حال اجرا و ۵۶ طرح هم در شــرف انعقاد قرارداد با محققان است. وی افزایش 
ارتباط با دانشگاهها و مراکز آموزش عالی در بخشهای مرتبط با صنایع معدنی 

را از رویکردهای مهم مجتمع سنگ آهن سنگان خواف ذکر کرد و ادامه داد: از مجموع ۱۰۰ طرح تحقیقاتی دانشجویی و غیر دانشجویی 
ارسالی در زمینه های مرتبط با صنایع معدنی طی سنوات اخیر به مجتمع سنگ آهن سنگان خواف، ۳۹ طرح تاکنون به اتمام رسیده است. 
وی اضافه کرد: مهمترین طرحهای تحقیقاتی اجرا شده توسط مجتمع سنگ آهن سنگان خواف بررسی تاثیر چسبنده ها و افزاینده های 
معدنی و آلی در فرآیند گندله سازی، بررسی کیفیت آب، هوا و صدا در مجتمع سنگ آهن سنگان، تجزیه و تحلیل فناوری فرآوری ارائه 
طرح بهینه تغلیظ، بررسی فنی و اقتصادی و تحلیل پایداری دیواره نهایی معدن سنگ آهن سنگان با استفاده از روش های تجربی و تحلیلی 
ومقایسه میزان ارتباط شاخص های استرس گرمایی با برخی پارامترهای فیزیولوژیکی بدن در کارگران معدن روباز سنگ آهن است. مجتمع 
سنگ  آهن سنگان خواف با بیش از یک میلیارد تن ذخیره یکی از ۱۰ معدن بزرگ سنگ  آهن در جهان و تامین کننده خوراک اولیه برای 

تولید ۱۷.۵ میلیون تن کنسانتره، ۱۵ میلیون تن گندله و پنج میلیون تن سنگ  آهن در ایران است.

ترانزیت نزدیک به هشت هزار خودرو از بندر شهید باهنر طی 10 ماهه امسال
بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: مدیر بنادر و دریانوردی شهید 
باهنر و شرق هرمزگان میزان ترانزیت خودرو از بندر شهید باهنر طی ۱۰ ماهه 
سال جاری را هفت هزار و ۹۳۱ خودرو اعلام کرد.  به گزارش روابط عمومی اداره 
کل بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ "حمیدرضا محمدحسینی تختی" با اشاره به 
تزانریت هفت هزار و ۹۳۱ خودرو از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه افزود: در 
این بازه زمانی شاهد جهش چشمگیر ترانزیت خودرو از طریق بندر شهید باهنر 
به کشورهای آسیای میانه هستیم که بازار رقابت در این عرصه را پررنگ کرده 
است.  وی ادامه داد: علاوه بر خودرو، 4۳ هزار و ۷۰۰ تن کالا نیز در بندر شهید 

باهنر ترانزیت شده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۱۱ درصد افزایش به ثبت رسیده است.  مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر 
و شرق هرمزگان با اشاره به  قرارگیری بندر شهید باهنر در موقعیت جغرافیایی مناسب  خاطر نشان کرد : این امر مزیت  ترانزیتی قابل 
توجهی جهت گســترش حمل و نقل مطمئن ، ایمن و افزایش درآمدهای تجاری دریا محور ایجاد نموده است . شایان ذکر است؛ علاوه 
بر خودرو های ترانزیتی در راستای هدف گذاری دولت مبنی بر واردات ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو، یکم بهمن ماه سال جاری تعداد ۱۲۰ 

دستگاه خودرو وارداتی به وسیله دو فروند لندینگ کرافت از طریق این بندر وارد کشور شده است.

تاکید شهردار اهواز در جلسه شورای مدیران مناطق:
شهر تا پایان بهمن ماه باید خالی از نخاله باشد

اهواز - شبنم قجاوند: جلسه شورای اداری شهرداری اهواز با حضور رضا 
امینی شهردار اهواز، معاونین و مدیران مناطق برگزار شد. رضا امینی گفت: سه 
اقدام اساسی باید در خصوص نخاله های ساختمانی انجام گیرد، معاونت حمل 
و نقل و ترافیک با مدیران مناطق هماهنگ شــوند و در زمین هایی که تعیین 
شده، تخلیه نخاله انجام گیرد. هماهنگی با پلیس راهور انجام شود تا با ماشین 
های خاطی برخورد صورت گرفته و اداره کل ارتباطات شــهرداری اهواز نیز در 
این خصوص اطلاع رسانی نماید.. وی ادامه داد: مدیران مناطق و معاونت خدمات 
شهری اهواز تا پایان بهمن باید شهر را خالی از نخاله کرده و با برنامه ریزی، از 

نخاله ریزی مجدد پیشگیری کنند. شهردار اهواز در خصوص رفع چاله های خیابانی افزود: برای هر منطقه آسفالت سرد خریداری شده و 
در اختیار مناطق قرار گرفته است و به عنوان طرح فوری تا قبل از دهه فجر در یک ساعت خاص که ترافیک کم باشد و به صورت مداوم 
تمام چاله هایی که می شود با این آسفالت برطرف کرد، را برطرف می کنیم. امینی در پایان خاطرنشان کرد: در این جلسه قرار شد که با 

هماهنگی معاونت ها و مدیران مناطق تا تاریخ ۱۰ اسفند ماه، ۲۵ میدان اصلی شهر اهواز بهسازی و آذین بندی شوند.

با حكم مدیر عامل شرکت توزیع برق مازندران:
سعید بخشی به سمت معاون منابع انسانی شرکت توزیع برق مازندران 

منصوب شد
ساری - دهقان : مدیر عامل شرکت توزیع برق مازندران 
با صدور حکمي سعید بخشی  را به عنوان معاون منابع انسانی  
منصــوب کرد . به گزارش خبرنــگار مازندران به نقل روابط 
عمومی شــرکت توزیع برق مازندران ، مهندس سید کاظم 
حســینی کارنامی در این حکم  به تخصص ، تعهد و حسن 
سوابق ایشان اشاره   و خواســتار سرلوحه قراردادن راهبرد 
تفکــر، توکل و تلاش در انجام امــور محوله به همراه برنامه 

 ریزي اصولي و هدفمند، نسبت به انجام وظایف شد . سعید بخشی  متولد ۱۳۵۲ در شهرستان ساری مي باشد . در سوابق وي ریاست اداره 
کارگزینی توزیع برق گلستان از سال ۷۸ ،مدیر امور کارکنان از سال ۸۱، مدیر امور نظارت بر خدمات عمومی شرکت توزیع برق مازندران 

از سال ۹۳ و مدیرامور کارکنان و سرپرست معاونت منابع انسانی این شرکت از سال ۹۹ ذکر شده است .

تولید بیش از ۴ میلیون اصله نهال در نهالستان مهران
ایلام-هدی منصوری:مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ایلام در بازدید از نهالستان گرمسیری مهران گفت: هدف از این 
بازدید را توسعه و تجهیز این نهالستان  است که توسعه و تجهیز  نهالستان گرمسیری مهران در جهت  تولید سالانه ۱۸ میلیون اصله نهال 
یکی از اهداف اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری است که در راستای طرح ملی نهضت سبز  در حال انجام است. وی افزود: نهال های تولید 
شده در تمام طرح های توسعه فضای سبز، جنگل کاری، بیابان زدایی استفاده خواهد شد.  مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام 
گفت: نهالستان مهران یکی از بزرگترین نهالستان های گرمسیری کشور است که سالانه بیش از 4 میلیون اصله نهال در آن تولید می شود.   
همچنین مدیرکل منابع طبیعی ایلام در ادامه، از جاده مسیر زائرین اباعبدالله الحسین)ع( از پل زائر تا پایانه مرزی شهرستان مهران جهت 

بررسی جانمایی نهال کاری بازدید کرد.

مدیرعامل گاز گلستان در مرکز سامد استان حضور خواهند یافت
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: درراســتای مسئولیت های اجتماعی،به منظورپاسخگویی مســتقیم وبلاواسطه به سئوالات، 
درخواست ها ومشکلات مطرح شده ازسوی شهروندان گلستانی ،مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان در مرکزسامد استان حضور خواهند 
یافت.علی طالبی،به منظور پاسخگویی مستقیم و بلاواسطه به سئوالات، درخواست ها ومشکلات مطرح شده از سوی شهروندان گلستانی 
درمرکز سامانه ارتباط مردم ودولت )سامد( مستقر دراستان گلستان از ساعت ۱۰ الی  ۱۲ روز دوشنبه دهم بهمن  ماه ۱4۰۱  پاسخگو 
خواهند بود.درهمین رابطه هم استانیهای عزیزمی توانند سئوالات موردنظر خود را پیرامون مباحث گازرسانی،خدمات رسانی،نصب انشعاب، 
اشتراک پذیری،امداد رسانی، اداری ویا هرگونه مشکل، نقطه نظرویا پیشنهادی دارند می توانند درهر نقطه ازاستان با برقراری ارتباط با 
شماره تماس ۱۱۱ کد ۲ با مدیرعامل گاز گلستان مطرح نموده تا بصورت مستقیم پاسخ خود را دریافت و راهنمایی های لازم انجام پذیرد.

رشت- خبرنگار فرصت امروز: سرپرست شهرداری رشت  در صحن 
علنی شورای اسلامی شهر، ضمن ارائه گزارش کاملی از اقدامات جاری و 
در حال اجرا در حوزه های مختلف عمرانی و خدماتی شهر اظهار داشت: 
سهم تخصیص یافته دولتی با عنوان ارزش افزوده  برای رشت در مقایسه 
با دیگر مراکز استانهای کشور ضعیف و بسیار ناکافی است! یزدانی در این 
جلسه در حضور نمایندگان مردم رشت در مجلس شورای اسلامی، آقایان 
احمدی سنگری، جبار کوچکی نژاد و سید علی آقازاده و اعضای شورای 
اسلامی شــهر اظهار داشت: بودجه تخصیص یافته بر ارزش افزوده برای 
شــهر رشت از ســوی دولت با توجه به جمعیت ۷۰۰ هزار نفر جمعیت 
ثابت رشــت در نظر گرفته میشود در حالیکه کلانشهر رشت عملا دارای 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت شــناور و بطور میانگین ســالانه 
میزبان ۵۰ میلیون نفر مســافر است!وی در خصوص افزایش این بودجه 
از نمایندگان مردم شهرســتان رشت و خمام در مجلس شورای اسلامی 
خواهان انعکاس به مقامات کشوری شد.یزدانی در این جلسه ضمن شرح 
مبسوطی از روند اجرای پروژه های زنجیره ای ساماندهی پسماند، افزایش 
ظرفیت خطوط پردازش کود آلی، تصفیه خانه شیرابه ها، بحث زباله سوز، 
اجرای پروژه ژ- ۵، بازگشایی رینگ ۹۰ متری، پروژه بزرگ تالاب عینک 
و عملیات بازآفرینی ابنیه تاریخی رشــت، اتمام این پروژه های کلان را 
نیازمند حمایتهای دولتی دانســت و در این خصوص خواستار همراهی 
نمایندگان مردم رشت در مجلس شد.یزدانی گفت: پروژه احداث رینگ 
۹۰ متری رشــت به طول ۳۳ کیلومتر خــود به تنهایی به صرف بودجه 
ای بالــغ بر ۳۵۰۰  میلیارد تومان منجر میشــود که بدون بهره گیری از 
ظرفیت اعتبارات کشوری قابل انجام نیست. یوسف یزدانی اظهار داشت: 
در دیداری که اخیرا با معاونت ســازمان برنامه و بودجه کشور داشته ایم ، 
قولهای مساعد در رابطه با تامین بودجه اجرای رینگ ۹۰ متری از محل 
اعتبارات ملی را اخذ کرده ایم. واثق کارگرنیا ریاست شورای اسلامی شهر 
رشت در جلسه صحن علنی شورای شهر با موضوع ارائه گزارشات پروژه 
های توسعه شهری گفت: حضور نمایندگان مجلس شورای اسلامی را در 
این جلسه مغتنم میدانیم.وی ضمن تقدیر از پیگیریها و اهتمام سرپرست 
شهرداری در پیشبرد اجرای پروژه های توسعه شهری رشت گفت: هدف از 
این گردهمایی، اجماع کلی و هم اندیشی در جهت پیشبرد فرآیند توسعه 
شهر است و البته که حرف و سخن به تنهایی کارساز نخواهد بود و عملیاتی 
شدن پروژه ها منوط به این امر است که هر یک از مسئولان به سهم خود 

در جهت پیشــبرد این اهداف گامهای موثر بردارند. هادی رمضانی، نائب 
رییس شــورای اسلامی شهر و رئیس کمیسیون توسعه پایدار شهری در 
این جلسه اظهار داشت: با یک خرد جمعی میتوان به نتایج حداکثری در 
دست یافتن به آنچه که برای توسعه شهر رشت لازم است دست یافت.وی 
گفت: پروژه احیاسازی تالاب عینک تحولی در توسعه ظرفیت گردشگری 
شهر رشت ایجاد خواهد نمود و لذا در این خصوص نیز خواستار حمایت 
های خاص دولتی در این پروژه هستیم و اهتمام نمایندگان مردم رشت 
در مجلس شورای اسلامی در این خصوص بسیار موثر خواهد بود. مسعود 
عباس نژاد، رئیس کمیســیون حمل و نقل و ترافیک شورای شهر گفت: 
بحران جدی آب و فاضلاب در آینده نزدیک شهر رشت را تهدید میکند و 
این معضل گریبان همه مسئولان شهری را خواهد گرفت!عباس نژاد اشاره 
داشت: بســیاری از کوچه های ما هم اکنون انشعاب فاضلاب ندارد. وی 
هم چنین به معضل هدر رفت آب تصفیه شده در منطقه جانبازان رشت 
اشــاره داشت و از سازمان آب منطقه ای گیلان درخواست رفع معضل را 
در اسرع وقت داشت. شمس شفیعی رئیس کمیسیون برنامه ، بودجه و 
امور حقوقی شورای شهر نیز در این جلسه اظهار داشت: انتظار جدی ما از 
نمایندگان محترم حاضر در مجلس این است که برای توسعه شهر رشت 
اعتبارات ملی جذب کنند. شمس شفیعی گفت: کلانشهری مانند رشت در 
برخورداری از بودجه های جاری مختص به مراکز استان از محل اعتبارات 
دولتی در پایین ترین سطح بوده و ما برای جبران کسری بودجه در هزینه 
های جاری ناچار به صرف بودجه های عمرانی در هزینه های جاری شده 
ایم.نوری هریس رئیس کمیسون عمران و توسعه شهری شورای اسلامی 
شــهر رشت نیز در خصوص صدور سند برای اراضی نسقی و قولنامه ای 

مواردی را مطرح کرد و گفت: با توجه به اینکه بیش از ۶۰ درصد املاک 
در شهر رشت نسقی و قولنامه ای است، خواستار این مطلب هستیم که 
شرط ساخت و ساز برای سنددار شدن املاک مانند قوانین جاری در تهران 
برداشته شــده و مالکان بتوانتد با ساخت یک دیواره در اطراف زمینهای 
نسقی، املاک خودرا سند دار نمایند تا مشکل بزرگ تنظیم و صدور سند 
،برای املاک در رشــت به شکل ریشه ای حل شود. کریمی کرنق رئیس 
کمیسیون بهداشت ،محیط زیست و خدمات شهری شورای اسلامی نیز 
در این رابطه به مشــکلات موجود در ارائه خدمات شهری و ساماندهی 
پسماند و چرخه بازیافت و اعتبارات لازم در این پروژه ها خواستار حمایت 
شــد. وی هم چنین کمبودهای جدی تجهیزات در سازمان آتش نشانی 
رشت را در این جلسه خاطرنشان ساخت. تاج شهرستانی، رئیس کمیسون 
فرهنگی اجتماعی شورای شهر در جلسه صحن علنی شورای اسلامی شهر 
گفت: مسئول کار فرهنگی در رشت کیست ؟ چند متولی گری در مباحث 
فرهنگی شهر رشت حاصلی جز ناهماهنگی در امور ندارد.وی گفت: سوال 
من در این جلســه که نمایندگان محترم شهر رشت در مجلس شورای 
اسلامی هم در آن حضور دارند این است که آیا کمیسیون فرهنگی شهر 
متولی اصلی و شــماره یک امور فرهنگی شهر رشت هست یا خیر؟! وی 
در ادامه گفت:  متاســفانه روال به شکلی پبش میرود که در مناسبتهای 
ملی و مذهبی سازمان فرهنگی متولی هزینه و ایجاد زیرساختها هست 
اما در تصمیم گیریها و نحوه اجرا باید گوش به فرمان ارگانهای مختلف و 
گوناگون باشد! تاج شهرستانی گفت: این یک سوء تفاهم است که باید در 
مورد آن یکبار برای همیشه تعیین تکلیف کرد. احمدی سنگری نماینده 
مردم شهرستان رشــت و خمام در مجلس در جلسه صحن علنی شورا 
اظهار داشــت: سخنان تمامی اعضا در این جلسه شنیده شد. وی گفت: 
توقع ما این است که برای جلسات آتی به صورت برنامه محور عمل شود و 
چند پروژه کلی و بزرگ بصورت مدون شده و شفاف ارائه و پیگیری آنها به 
نمایندگان مجلس سپرده شود.احمدی سنگری گفت: بهتر است دو یا سه 
پروژه بزرگ هدف قرار گرفته و در خصوص آنها خواستار حمایتهای دولتی 
شــویم. سید علی آقازاده دیگر نماینده مردم شهرستان رشت و خمام در 
مجلس نیز ضمن تقدیر از دغدغه ها و پیگیری های سرپرست شهرداری 
و اعضای شورای اسلامی در امور مختلف گفت: در پروژه پسماند ، سراوان 
طبق دســتور مستقیم ریاست جمهوری و اســتانداری لازم است پروژه 

ساماندهی دفنگاه زباله سراوان با سرعت به اتمام برسد.

یزد - سید محمد جواد عرفان فر: رئیس سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری یزد گفت :  المپیاد ورزشی همزمان 
با آغاز دهه فجر شروع بکار خواهد کرد و ورزشکاران در سه بازه 
زمانی از ۱۲ بهمن ماه امسال تا ۳۱ خردادماه سال آینده در ۵۵ 

رشته ورزشی با هم به رقابت خواهند پرداخت
حجت الاســلام »مجتبی صداقت« در جمع اصحاب رســانه 
اســتان یزد  با اشاره به رونمایی از پوســتر و اعلام فراخوان این 
دوره از المپیاد از ۲4 دیماه، گفت: تاکنون یکهزار و ۷۰۳ ورزشکار 
از محــلات مختلف برای حضور در این رقابتها ثبت نام کرده اند 
که بیشــترین آنها مربوط به محلات امامشهر، آزادشهر و نعیم 
آباد، مســکن و صفائیه بوده است و با شروع بازیها این استقبال 

به شدت افزایش خواهد یافت. رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی 
ورزشــی شــهرداری یزد با بیان این که حضور در این مسابقات 
که در دو بخش آقایان و بانوان برگزار خواهد شــد، فاقد هر گونه 
محدودیت سنی و برای عموم آزاد است، عنوان کرد: این رقابتها 
د۳۷ رشته بخش انفرادی، ۱۶ رشته در بخش تیمی، دو رشته به 
صورت خانوادگی و البته شش رشته در بخش جانبازان و معلولان 

پیگیری خواهد شد.
وی گفت: هر چند در المپاد قبلی شاهد برگزاری اختتامیه به 
دلیل استقبال زیاد مردم و طولانی شدن المپیاد بودیم ولی نظر 
به توزیع حدود ۱۷۰۰ مدال بین برگزیدگان این المپیاد، اختتامیه 
در سه بخش و مسابقات نیز بر همین اسا در سه بازه زمانی ۱۲ 
بهمن تا ۲۶ اســفندماه، ۱4 فرودین تا دوم اردیبهشت و ششم 

اردیبهشت تا ۳۰ خردادماه برگزار می شود.
صداقت با اشاره به برگزاری جشنواره نمایشگاه های انقلاب در 
۳۰ مدرسه شهر یزد و روایتگری دانش اموزان از پیروزی انقلاب 
اسلامی گفت : جشن کودکان انقلاب را در شب دوازدهم بهمن 
در محل امامزاده جعفر)علیه الســلام( با همکاری هیات شباب 

الحسن برگزار خواهیم کرد. وی همچنین از برگزاری ۱۰ جشن 
بزرگ منطقه ای در پنج منطقه شــهر یزد خبر داد و گفت: هر 
شــب ایام الله دهه فجر اجرای ســرود نمایش ویژه دهه فجر را 
در میدان امیرچخماق خواهیم داشــت. معاون شــهردار یزد با 
اشاره به مسیر راهپیمایی ۲۲ بهمن شــهر یزد از میدان آزادی 
به سمت امیرچخماق، گفت: پیشنهاد راه اندازی پیاده راه فرهنگی 
در این مســیر را با هدف راه اندازی جشــنواره ۲۲ بهمن مطرح 
کردیــم که در صورت تصویب برای غنای فرهنگی بیشــتر این 
مراســم اجرایی خواهیم کرد و جشن انقلاب که هر ساله توسط  
سازمان در ابتدای راهپیمایی برگزار می شود را نیز در این قالب 
پیگیری می کنیم. وی گفت: در ایام الله دهه فجر اختتامیه رویداد 
گردشگری شهری )ارائه نیازهای فناورانه گردشگری شهری( را 
برگزار خواهیم کرد و امیدواریم از طریق ارائه ایده گامی موثر در 

گردشگری شهری برداشته شود.
این مقام مســئول یکی دیگــر از برنامه های این ایام را پخش 
مستند پولیدزر با توجه به اهمیت شناخت عرصه به ویژه در بین 

نسل جوان در شرایط امروز جامعه ذکر کرد.

بوشــهر - خبرنگار فرصت امروز:رئیس پارک علــم و فناوری 
خلیج فارس )بوشــهر( گفت: چهاردهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش 
و پتروشــیمی پارس جنوبی روز یکشنبه در آیینی با حضور شماری از 
مسئولان اســتانی در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی پارس در 
عسلویه گشــایش یافت. به گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری 
خلیج فارس، ابوالحسن رزمی نیا در آیین افتتاح نمایشگاه یاد شده اظهار 
کرد: چهاردهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی پارس جنوبی 
از امروز نهم بهمن ماه به مدت چهار روز از ساعت های ۹ تا ۱۷ پذیرای 

علاقه مندان و بویژه فعالان این حوزه است.
وی بیان کرد: در این نمایشگاه همسو با شعار سال رهبر معظم انقلاب 

تمرکز ویژه ای بر ارائه تولیدات و توان متخصصان داخلی شده است.
رزمــی نیــا ادامــه داد: در همین راســتا ۱۷۰ شــرکت داخلی و 
نمایندگی های شــرکت های خارجی آخرین دســتاوردهای خود را در 

حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی عرضه می کنند.
وی اظهار کرد: شــرکت های دانش بنیان پارک علم و فناوری خلیج 
فارس شــامل آتی ساز فناوری و شرکت شتاب دهندگان بازار پارس از 
فعالان برگزاری نمایشگاه های مختلف هستند که با توان و ظرفیت قابل 

توجه خود در چهاردهمین نمایشــگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
پارس جنوبی نیز بخوبی ظاهر شدند.

رزمی نیا ادامه داد: حوزه نفت، گاز و صنایع وابســته از جمله پیشران 
هــای افقتصادی در اقصی نقاط جهان و بویــژه ایران به عنوان یکی از 

کشورهای دارای ظرفیت در حوزه انرژی نفت و گاز است.
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس )بوشــهر( گفت: نمایشــگاه 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی پارس جنوبی فضایی مطلوب برای عرضه 
توانمندی خدمات و کالاهای شرکت هایی مرتبط با حوزه های یاد شده 
است که انتظار می رود شرکت ها و کارفرمایان از این ظرفیت ایجاد شده 

نهایت استفاده را ببرند.
رزمی نیا عنوان کرد: نمایشگاه ها به طور معمول فرصتی برای معرفی 
و معارفه شــرکت ها و کارفرمایان مقابل تولیدکنندگان صنعت نفت و 
گاز هستند که در چنین شرایطی ارتباط شبکه داخلی نمایشگاه بسیار 

حائز اهمیت است.
وی عنوان کرد: شــبکه داخل نمایشــگاه باید با استفاده از فرصت 
به وجود آمده ارتباطات و شــبکه خود را گســترش داده و غرفه ها نیز 

واحدهای غرفه کنار دست خود را به چشم رقیب نبینند.

رزمی نیا افزود: هر غرفه در جهت تقویت شبکه داخلی نمایشگاه باید 
بتواند زمینه همکاری جدید را برای غرفه های جوار خود شکل دهد.

وی تصریــح کرد: پارک علم و فنانوری خلیج فارس اکنون مفتخر به 
پذیرای بسیاری از شرکت ها شده و در همین راستا از شرکت های بزرک 
حاضر در نمایشگاه دعوت به جذب و پذیرش در پارک علم و فناوری و 

مراکز رشد استان بوشهر در نقاط مختلف استان داریم.
مبین غفوری برگزارکننده چهاردهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی پارس جنوبی نیز گفت: هدف اصلی از برپایی این نمایشگاه 
معرفی ظرفیت شرکت های دانش بنیان این حوزه به شرکت های مستقر 
در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس است. مدیرعامل شرکت آتی ساز 
فناوری افزود: با تمهیدات اندیشیده انتظار است نمایشگاه مورد استقبال 

شمار قابل توجه داخلی و خارجی قرار گیرد.

با حضور سرپرست شهرداری رشت در صحن علنی شورای اسلامی شهر صورت گرفت

بررسی مشکلات و دغدغه های موجود در اجرای پروژه های عمرانی شهر 

رئیس سازمان فرهنگی شهرداری یزد خبر داد؛

آغاز المپیاد ورزشی محلات یزد در دهه فجر

چهاردهمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
پارس جنوبی در عسلویه گشایش یافت

قم- خبرنــگار فرصت امروز: سرپرســت روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: از ابتدای 
امسال تاکنون، یک هزار و ۱۰۰ قطعه کارت سوخت جامانده در 

جایگاه های بنزین این استان به مالکان تحویل داده شده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه قم محمدحسین گلاب درگفت وگو با خبرنگار ایرنا، افزود: 
امسال حدود ۶ هزار قطعه کارت سوخت درمجاری عرضه بنزین 
استان قم جامانده که از این تعداد چهار هزار و ۹۰۰ قطعه کارت 

ابطال شد.
وی اضافه کرد: با توجه به افزایش زمان صدور کارت سوخت، از 
شهروندان درخواست داریم نسبت به حفظ و نگهداری از آن خود 
دقت لازم را داشته باشند، ضمن اینکه اگر کارت مفقود شده مورد 

سوءاستفاده قرار گیرد، مسوولیت  آن بر عهده مالک کارت است.

وی ادامه داد: به محض این که کارت ســوختی در جایگاه های 
سوخت جا می ماند مســوولان جایگاه موظف هستند اطلاعات 
کارت را در فرمــت خاصی ثبت و در تابلو اعلانات جایگاه نصب 
کنند و پس از گذشــت ۱۰ روز، کارت های ســوخت جامانده را 
در تاریخ های یکم، یازدهم و بیســت و یکم هر ماه تحویل ناحیه 
مرکزی این شرکت دهند و مالک کارت می تواند با ارائه مدارک 

آن را تحویل بگیرد.
گلاب خاطرنشان کرد: چنانچه ظرف ۲۰ روز از تاریخ تحویل 
کارت ها به ناحیه مرکزی، مالک مراجعه نکنند، کارت های جامانده 
ابطال شــده و به ستاد شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران ارسال می شود. مالکان خودرو برای جلوگیری از غیرفعال 

شدن کارت سوخت، تا پایان سال یک بار استفاده کنند
وی در ادامــه بیان کرد: مالکان خودروهــا برای جلوگیری از 

غیرفعال شدن کارت های سوخت شخصی، حداقل یک بار تا پایان 
ســال ۱4۰۱ از کارت سوخت شخصی خود استفاده و از صحت 

عملکرد آن اطمینان حاصل کنند.
سرپرست روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه قم افزود: مالکان خودرو باید در صورت نداشــتن کارت 
سوخت شخصی نسبت به ثبت درخواست المثنی در دفاتر پلیس 
+ ۱۰ اقدام کنند.آنان همچنین علاوه بر دریافت سهمیه یارانه ای 
در صورت اتمام آن می توانند از همان کارت برای دریافت بنزین 

آزاد نیز اقدام کنند.

سرپرست روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم

1100 کارت سوخت جامانده در جایگاه های بنزین قم به 
مالكان تحویل داده شد
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نویسنده: علی آل علی
وقتی قرارداد کارمندان به پایان می رســد یا یک سال 
از حضورشان در شــرکت می گذرد، کم کم بحث افزایش 
حقوق تبدیل به دغدغه اصلی آنها می شــود. آن وقت باید 
انتظار یک دوئل تمام عیار میان کارمندان و تیم مدیریتی 
شــرکت را داشته باشیم. اگر خودتان را جای مدیران قرار 
دهید، قطعا هیچ وقت دوســت ندارید افزایشی در میزان 
حقوق ها داشــته باشــید؛ چراکه حفظ سطح حقوق ها به 
معنای سود بیشــتر شــما خواهد بود. از طرفی همیشه 
ماجرا اینقدرها ســاده نیست؛ چراکه کارمندان درجه یک 
هیچ وقت با حقوقی ثابت حاضر به ادامه همکاری با شما 
نخواهند بود. این وسط هم رقبا همیشه از تعلل شما نهایت 
اســتفاده را برده و بهترین کارمندان تان را روی هوا جذب 
خواهنــد کرد. آن وقت شــما می مانید و یک تیم نصفه و 
نیمه که حتی یک نفر هم حاضر به همکاری با آن نیست. 
مذاکره بر ســر حقوق برای کارمندان هم چندان آسان 
نیست. از آنجایی که سازگاری با یک محیط جدید همیشه 
اســترس زیادی به همــراه دارد، معمــولا آدم ها ترجیح 
می دهند در یک جای ثابت به کارشــان ادامه دهند. البته 
اگر خبری از افزایش حقوق و مزایا مناسب با وضعیت بازار 
نباشــد، کم کم انگیزه آدم از بین می رود. خب وقتی همه 
چیز گران می شــود، انتظار افزایش حداقلی حقوق خیلی 

دور از انتظار نیست، مگر نه؟
بحث بر سر میزان حقوق اگر بدون استراتژی مشخصی 
دنبال شــود، اغلب اوقات چیزی به همراه نخواهد داشت. 
دقیقا به همین خاطر خیلی وقت ها شــما یا دوستان تان 
موفق به اثرگذاری بر روی مدیران نمی شوید. البته امسال 
ماجرا فــرق دارد؛ چراکه مــا در این مقالــه قصد داریم 
تکنیک های مذاکره بر ســر دستمزد را به شما یاد دهیم. 
پس اگر دوست دارید سال بعد حقوق تان بیشتر شود، این 

مقاله را از دست ندهید. 
افزایش حقوق: آشنایی با هنر مذاکره 

دیپلمات ها وقتی در اجلاس های مهم حضور پیدا می کنند، 
معمــولا حتی ســر جزئی ترین نکات هم بــا هم بحث های 
طولانی انجام می دهند. اگر بخواهیم خیلی ســختگیرانه به 
ماجرا نگاه کنیم، کار شما هم هنگام مذاکره بر سر حقوق تان 
تقریبا شبیه دیپلمات هاست. پس هیچ وقت نباید بی گدار به 
آب بزنید. در عوض محاسبه تک تک حرکات تان ایده بهتری 
خواهد بود. اجازه دهید با همین مقدمه کوتاه برویم ســراغ 

اصل مطلب و هنر مذاکره بر سر حقوق.
ارزیابی ارزش کاری: چقدر اوضاع شرکت را بهتر می کنید؟

موفقیت های بزرگ در بازار همیشه به اسم برندها یا نهایتا 

مدیران شان تمام می شود. با این حال اوضاع کارمندان در 
این میان بی نهایت مهم است. هیچ برندی بدون کارمندان 
دلســوز و خستگی ناپذیر توانایی موفقیت در بازار را ندارد. 
درســت به همین خاطر اگر فکر می کنید کارمندان هیچ 
جایگاهی در شرکت ندارند، اصلا مدیر خوبی نخواهید شد. 
البته از آن طرف کارمندان نباید نقش شان را خیلی دست 
بالا بگیرند. چنین رفتاری فقط همه را از دست تان عصبانی 
خواهد کرد. پیشنهاد ما در روزنامه فرصت امروز استفاده از 
یک سیستم بی نهایت ساده برای ارزیابی ارزش کاری تان 

است. ماجرا جالب شد، نه؟
همانطــور کــه مدیــر برنامه هــای بازیگــران قبل از 
پیشنهادشان به پروژه های گوناگون فهرستی از توانایی آنها 
را ردیف می کنند، شــما هم باید یک چیزی شبیه رزومه 
برای خودتان درست کنید. البته این رزومه برای استخدام 
در شرکت های دیگر به درد نمی خورد، بلکه ارزش تان در 
شرکت را نشــان خواهد داد. هرچه باشد عملکرد شما در 
طول یک سال اخیر نقشــی هرچند کوچک در وضعیت 
شرکت داشته و از این نظر شما کارمند با ارزشی محسوب 
می شوید. سوال اصلی اینجا میزان ارزش تان است. آیا شما 
آنقدر وزنه مهمی در شــرکت هســتید که مدیران برای 
حفظ تان دســت به ولخرجی بزنند؟ ما چند تا معیار مهم 

برای پاسخگویی به این سوال مهم در نظر گرفته ایم:
سابقه کاری در حوزه تخصصی تان: هرچه سابقه کاری 
یک کارمند بیشتر باشد، ارزش بالاتری در شرکت خواهد 
داشت. مثلا بازاریاب هایی که تمام عمرشان در این حرفه 
مشــغول به کار بوده اند، کاری که همه در یک ماه انجام 
می دهنــد، در چند روز جمع و جــور خواهند کرد. پس 
طبیعی اســت مدیران برای حفظ چنیــن بازاریاب هایی 

دست به ولخرجی های بی نهایت عجیب بزنند.
ســابقه مدیریت: یک شرکت فقط کارمندان عادی لازم 
ندارد. هر کســی که توانایی مدیریتی داشــته باشد، در 
شــرکت اهمیت بالاتری خواهد داشت. درست به همین 
خاطر خیلی از شــرکت ها در رزومــه کارمندان به دنبال 
ســابقه مدیریتی هم هستند. اگر شما در دوران کاری تان 
چند وقتی مدیر بوده اید، پس بد نیســت انتظار دریافتی 
بیشتر داشته باشــید. این امر به طور مشابه از سوی تیم 
مدیریت شرکت نیز پذیرفته خواهد شد. پس منتظر چه 
هستید؟ همین حالا درخواست افزایش حقوق تان را آماده 

کنید.
سطح تحصیلات: ســطح تحصیلات یک کارمند عامل 
مهم دیگری در محاســبه ارزشــش برای شــرکت است. 
کارمندانی که سابقه کاری بیشتری دارند، به تنهایی تبدیل 

به قهرمان های دوست داشتنی نمی شوند. در عوض مدرک 
تحصیلی نیز نقش مهمی در وضعیت شما خواهد داشت. 
دقیقا به همین خاطر باید در محاســبه ارزش تان از نظر 
سازمانی مدرک تحصیلی را نیز پیش چشم داشته باشید. 
هرچه میزان تحصیلات شما بالاتر باشد، شانس بیشتری 

برای موفقیت در مذاکره بر سر حقوق خواهید داشت.
مهارت های تخصصی: ایــن روزها کلاس های بی نهایت 
متنوعی برای یادگیری مهارت های مرتبط با حوزه کسب و 
کار برگزار می شود. حتی دانشگاه های بزرگی مثل هاروارد 
هم این دوره ها را به طور حضوری و آنلاین برگزار می کنند. 
با این حساب جای تعجب ندارد که مدیران به کارمندانی 
با مدارک متنوع اهمیت بیشتری دهند. اگر شما هم کلی 
از این دوره ها را پشــت سر گذاشــته اید، ارزش تان از نظر 
سازمانی بی نهایت بیشتر می شود. با این حساب می توانید 
با خیال راحت به فکر استفاده از مزیت تان در چانه زنی بر 

سر حقوق تان باشید. 
بررسی میانگین حقوق در بازار: مقایسه همیشه 

جواب می دهد!
فــرض کنید برای پیاده روی اول صبح یک جفت کفش 
ورزشــی لازم دارید. در این صورت اسم های بزرگی مثل 
نایک یا آدیداس فورا نظرتان را جلب خواهد کرد. البته قبل 
از خرید مقایسه قیمت، کیفیت و صدالبته نظرات دیگران 
ایده بدی نخواهد بود. اینطوری آدم با چشم های باز خرید 
کرده و دیگر سرش کلاه نمی رود. فرمول بالا درباره دنیای 
کسب و کار هم مصداق دارد. به ویژه اگر دنبال پیدا کردن 

حقوق مناسب برای تمدید قراردادتان هستید. 
همه کاری که شما در این بخش باید انجام دهید، گشت 
و گذار در بازار اســت. کسانی که دوستان زیادی در حوزه 
کاری شان داشته باشند، معمولا مشکل زیادی از نظر پیدا 
کردن میانگین حقوق نخواهند داشــت. کافی است کمی 
درباره میانگین حقوق با دوستان تان گپ بزنید. همچنین 
پرس و جو از شــرکت های مختلف نیــز جواب می دهد. 
اینطوری در یک چشم به هم زدن میانگین حقوق دریافتی 
از طرف کارمنــدان را پیدا کرده و اوضاع تان برای مذاکره 

بی نهایت بهتر خواهد شد. 
یادتان باشد براســاس ارزش سازمانی که در بخش اول 
ارزیابی کردید، باید کمی بیشتر از میانگین حقوق را تقاضا 
کنید. هرچه باشد شما یک کارمند کاملا معمولی نیستید 
و ایــن خودش یک امتیاز مثبت برای تان خواهد بود. پس 

همیشه این نکته مهم را مدنظر داشته باشید. 
آماده سازی صحبت های کلیدی: به وقت ملاقات 

رو در رو
خیلی از کارمندان بحث های مهم را به طور رو در رو با 
مدیران انجام می دهند. این عادت بی نهایت خوبی اســت. 
شــما را نمی دانم، ولی من که ترجیــح می دهم رو در رو 
درباره مسائل مالی حرف بزنم تا از پشت تلفن. البته شما 
نباید همینطور بی مقدمه ســراغ بحث اصلی رفته و همه 
را حیرت زده کنید. در عوض مقدمه چینی و ســپس بیان 
نکات کلیدی استراتژی بهتری خواهد بود. اینطوری نشان 

می دهید معیار اصلی تان فقط درآمد بیشتر نیست. 
اولیــن نکته ای که در بحث با مدیران باید مطرح کنید، 
موفقیت هایی است که سال قبل به دست آوردید. این امر 
نقش مهمی در اثرگذاری بهینه بر روی طرف مقابل داشته 
و آنهــا را آماده پذیرش پیشــنهادهای مالی تان می کند. 
خب پیش خودتان که فکر نکرده اید همینطوری مدیران 

درخواست مالی تان را قبول خواهند کرد؟
اگر شما در ســال گذشــته موفقیت زیادی در بخش 
کاری تان نداشــته اید، فرآیند مذاکــره برای تان بی نهایت 
سخت خواهد شــد. البته این پایان ماجرا نیست؛ چراکه 
می توانید از در ســابقه کاری تان وارد شوید. مرور بعضی 
از خاطــرات و موفقیت هایی که در طول ســال های قبل 
داشــته اید، ایده جایگزین خوبی خواهد بــود. اینطوری 
مدیران به فکر فرو رفته و ارزش کاری تان را درک می کنند. 
اشــتباه خیلی از کارآفرینان در این مرحله درخواست 
بدون مقدمه برای افزایش حقوق اســت. بی شک شما در 
مرحله اول این مقاله ارزش سازمانی تان را درک کرده اید، 
اما این به معنای درک متقابل مدیرانی نیست. پس کمی 
آهســته تر کارتان را جلو برده و ارزش ســازمانی تان را به 
مدیران توضیــح دهید. در این صورت شــانس تان برای 

اثرگذاری بر روی آنها خیلی بیشتر خواهد بود. 

اعتماد به نفس تان را حفظ کنید: کلید مذاکره ای موفق
آدم هایــی که با اعتماد به نفس بالا در جلســات کاری 
حاضر می شــوند، همیشه توجه دیگران را جلب می کنند. 
این ماجرا تقریبا شــبیه وضعیت ســخنران های حرفه ای 
است در مقایسه با کسانی که به محض قرار گرفتن پشت 
میکروفون در جلســات بزرگ اســترس دست از سرشان 
برنمی دارد. بی شک هر کسی که برای اولین بار در جمعی 
مهم سخنرانی داشــته باشد، اســترس زیادی را تحمل 
خواهد کرد. با این حال شــما قرار نیست همیشه استرس 
داشته باشید؛ چراکه مذاکره با مدیران با چاشنی استرس 

زیاد هیچ وقت خوب از آب درنمی آید. 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم کلید اعتماد به نفس 
هنگام مذاکره تمرین و تکرار مداوم اســت. پس اگر فکر 
کرده اید همینطور بی مقدمه ســر جلسه حاضر می شوید 
و همه چیز خود به خود ختم به خیر می شــود، ســخت 
دراشــتباهید. در عوض تمرین با گروهی از دوســتان یا 
همکاران بر سر محورهای اصلی بحث یا حتی شبیه سازی 
جلســه ای که پیش رو دارید، ایده هایی خوبی خواهد بود. 
اینطوری شما با اعتماد به نفس کامل در جلسه حاضر شده 

و دیگر استرس زیادی را تجربه نخواهید کرد. 
یادتان باشد مدیران ارشــد معمولا بارها و بارها تجربه 
مذاکره با کارمندان بر سر حقوق را داشته اند. بنابراین اگر 
آمادگی لازم برای این جلسه را نداشته باشید، همان اول 
کار مدیران شــما را دست به سر خواهند کرد. پس اگر از 
ما می شنوید، تا اعتماد به نفس کافی را به دست نیاوردید، 
قدم از قدم برندارید. وگرنه حسابی پشیمان خواهید شد. 

طرح درخواست: مهمترین بخش کار
بعــد از اینکه حســابی روی مهارت های تــان تمرین 
کردید، نوبت به طرح درخواســت اصلی می رسد. معمولا 
این درخواست در قالب ایمیل یا جلسات حضوری مطرح 
می شود. از آنجایی که هیچ چیز به اندازه ارتباط رو در رو 
اهمیــت ندارد، توصیه ما حضــور در محل کار و صحبت 
بی تعــارف با مدیرتان اســت. اینطــوری بحث تان خیلی 
راحت تر پیــش می رود و از همه مهمتر زود هم به نتیجه 

می رسید. 
اگر یادتان باشــد، قبلا گفتیم که شما نباید همینطور 
بی مقدمه ســر اصل مطلب بروید. اشــاره به سطح تورم، 
افزایش حقوق کارمندان در بقیه شــرکت ها و تاثیرتان بر 
بهبود اوضاع شــرکت نکات مهمی است که باید در قالب 
مقدمه مطرح شــود. در نهایت هم باید بدون هیچ فشــار 
یا اجبار خاصی درخواســت افزایش حقوق تان را داشــته 
باشــید. این امر شــاید در ابتدا خیلی ســخت باشد، اما 
اصلا لازم نیســت ماجرا را شــبیه فیلم های هندی کنید. 
بدترین ســناریو درباره چنین جلسه ای مخالفت سفت و 
سخت مدیران است. در این صورت شما چیزی را از دست 
نداده اید؛ چراکه دســت کم برای حقوق بیشتر تلاش تان 

را کرده اید. 
یادتان باشد درخواست شــما برای افزایش حقوق باید 
همراه با یک عدد مشخص باشــد. مثلا اگر سال گذشته 
3هــزار دلار حقــوق می گرفتیــد، می توانید بــا این بار 
درخواســت 4 هزار دلار داشته باشــید. وقتی شما عدد 
مشــخصی را بیان می کنید، ذهنیت مدیران بسیار بهتر 
خواهد شد؛ چراکه در دنیای کسب و کار اعداد حرف اول 
و آخر را می زنند. پس سعی کنید درخواست تان همیشه 

حرفه ای مطرح شود. 
انعطاف پذیر باشید: نکته ای که همه یادشان می رود

مذاکره بر سر افزایش حقوق همیشه قرار نیست خیلی 
راحت پیش برود. چه بســا شــما در طول جلسه ای که با 
مدیران دارید، با پیشــنهادات متفاوتی رو به رو شوید. در 
این صورت اگر انعطاف زیادی از خودتان نشــان ندهید، 
همه چیز گره خواهد خورد. خب وقتی در مذاکره کسی از 
خواسته های خودش حتی یک ذره عقب نشینی نکند، اصلا 

توافقی در کار خواهد بود؟
ســوال بالا آنقدر اهمیت دارد کــه کمی درباره اش فکر 
کنیم. اگر نظر ما را بخواهید، شما باید آماده کمی کاهش 
پیشــنهادتان برای افزایش حقوق باشــید. مثلا اگر 500 
دلار افزایش حقوق مد نظرتان اســت، احتمالا پیشــنهاد 
افزایــش 400 دلاری هم خیلی به نظرتان بد نخواهد بود. 
پس در صورت مواجهه با چنین پیشــنهادی خیلی مته 
به خشــخاش نگذارید. اینطوری کارتان خیلی بهتر پیش 

می رود و دردســری هم برای ادامه همکاری با شــرکت 
فعلی تان نخواهید داشت. 

ترسی از پایان همکاری نداشته باشید: مرور 
بدترین سناریوها!

اگر نکات مورد بحث در ایــن مقاله را دقیق اجرا کنید، 
شــانس زیادی برای جلب رضایت مدیران خواهید داشت؛ 
چراکه همه با افزایش حقوق آشــنا بوده و معمولا مقاومت 
زیــادی هــم در برابر آن نشــان نمی دهنــد. البته عرصه 
کارآفرینی همیشه غافلگیری های خاص خودش را هم دارد. 
به همین خاطر شما باید آماده هرگونه اتفاقی باشید. چه بسا 
شرکت تان به دلیل مشکلات مالی یا هزار و یک اتفاق دیگر 
تمایلی برای افزایش حقوق تان نداشته باشد. آن وقت شما با 
یک تصمیم سخت رو به رو خواهید شد. بی شک هیچ کس 
دوست ندارد سال های سال با حقوقی ثابت به کارش ادامه 
دهد. به همین خاطر معمولا کارمندان در مواجهه با جواب 
منفی مدیــران برای افزایش حقوق به فکر ترک شــرکت 
می افتنــد. در این صورت شــما نباید خیلــی زود تصمیم 
بگیریــد؛ چراکه چند ماه بیکاری عواقب زیادی برای تان به 

همراه خواهد داشت. ماجرا خیلی تیره و تار شد، مگر نه؟
پیشــنهاد ما در روزنامه فرصت امــروز برای مواجهه با 
شرایط دشوار افزایش حقوق بی نهایت ساده است. اگر شما 
به در بســته خوردید، باید کم کم به فکر جست وجو برای 
شغلی تازه باشید. این امر نه تنها شما را در موقعیت تازه ای 
قرار می دهد، بلکه شــانس همکاری با برندهای بزرگ را 
نیز پیش پای تان خواهد گذاشــت. هرچه باشد شما بعد 
از همکاری با یک شــرکت دیگر حسابی رزومه تان را پربار 
کرده اید. پس بد نیست به فکر همکاری با برندهای بزرگ 

یا غول های دنیای کسب و کار باشید!
یادتان باشد قبل از اینکه یک موقعیت شغلی خوب پیدا 
کنید، بد نیســت به کار ســابق تان ادامه دهید. اینطوری 
همیشــه خیال تان از نظر مالی راحت خواهد بود. بعد هم 
که یک فرصت شغلی خوب پیدا کردید، استعفا از کار فعلی 

ایده دور از ذهنی نخواهد بود؛ به همین سادگی.
 جمع بندی مذاکره: نقطه پایانی

هر کاری باید سر موقع به پایان برسد. وگرنه آنقدر کش 
پیدا می کند تا حوصله همه ســر بــرود. این دقیقا همان 
فرمولی است که درباره مذاکره پیرامون افزایش حقوق هم 
باید رعایت شــود. خب پیش خودتان که فکر نکرده اید تا 

آخر دنیا وقت برای چانه زنی دارید؟ 
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم کارمندان باید بعد 
از مذاکره ای فشرده بر سر افزایش حقوق یک جمع بندی 
درســت از آن داشته باشــند. اگر با مدیران ارشد بر سر 
یک حقوق تازه به توافق رســیدید، دیگر نیازی به نگرانی 
نیست. فقط یادتان باشد قبل از اینکه بحث را نیمه کاره رها 
کنید، از مدیر موردنظر بابت توجه اش قدردانی کنید. بعه 
علاوه، اگر به صورت گروهی برای افزایش حقوق تان تلاش 
می کنید، بحث درباره تک تک جزییات مذاکره با همکاران 

ضروری خواهد بود. 
بی شک مذاکره بر سر افزایش حقوق یک روی دیگر هم 
دارد. منظور ما وقتی اســت که مذاکرات به نتیجه دلخواه 
نمی رسد. آن وقت شما قرار نیست خودتان را اذیت کرده 
یا بیش از حد نگران شوید. کافی است جمع بندی درستی 
از موقعیت تان در شرکت داشــته و درباره ادامه همکاری 
یا ترک شــرکت تصمیم گیری کنید. متاســفانه خیلی از 
کارآفرینان این مرحله را خیلی طولانی می کنند. به طوری 
که بعد از چند هفته اصلا یادشــان می رود ســر حقوق با 
مدیران مذاکــره کرده اند. پس قبــل از اینکه خیلی دیر 
بشود، تصمیم نهایی تان را بگیرید. وگرنه دیگر کسی شما 

را درباره بحث حقوق جدی نخواهد گرفت. 
بعــد از اینکه تصمیم تــان را با توجه بــه گفت وگو با 
مدیران شــرکت گرفتید، دیگر نبایــد آن را تغییر دهید. 
پس سعی کنید هیچ وقت با عجله زیادی تصمیم نگیرید. 
وگرنه اوضاع تان حســابی به هم خواهد ریخت. توصیه ما 
تصمیم گیــری در طول یک هفته اســت. این زمان برای 
ارزیابی دقیق شرایط و جمع بندی درست کافی خواهد بود. 
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